
مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت از تدوین سبد غذایی مطلوب 
ایرانی برای رده ســنی افراد بالغ و خانوار چهار نفره بر پایه رژیم غذایی سالم 
و پایدار با همکاری انســتیتو تحقیقات تغذیه  کشور و دبیرخانه شورای عالی 

سلامت و امنیت غذایی خبر داد.
دکتر احمد اسماعیل زاده درباره تدوین سبدغذایی مطلوب ایرانی اظهار کرد: 
یک سبد غذایی مطلوب ایرانی برای ســال ۱۴۰۳ تدوین شده است. در این 
زمینه با همکاری یک گروه علمی اقدامات زیادی انجام شده و نهایتا در سال 
۱۴۰۲ با همکاری انستیتو تحقیقات تغذیه ای کشور و دفتر بهبود تغذیه وزارت 
بهداشت این سبد تدوین شد و دبیرخانه شورای عالی سلامت و امنیت غذایی 

نیز در این زمینه نقش داشته اســت. در هفته جاری این سبد با حضور وزیر 
بهداشت و معاون بهداشت رونمایی خواهد شد. وی درباره هدف اصلی رونمایی 
از این ســبد غذایی گفت: هدف از تدوین این سبد آن است که میزان مصرف 
مناسب مواد غذایی را به خانواده های ایرانی آموزش دهد و به تمام دستگاه های 
متولی اعلام می دارد که وضعیت در مورد کدام مواد غذایی در کشور مناسب 
است و در کدام مورد نیاز به صادرات و واردات دارد و نیاز افراد را در آن برنامه 
مشخص کرده است. مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت تاکید 
کرد: این برنامه برای این اســت که رژیم غذایی پایداری وجود داشته باشد و 
علاوه بر اینکه سلامت افراد را تضمین می کند، به محیط زیست آسیب نرساند؛ 

این موضوع برای اولین بار در کشور اتفاق افتاده است که سبدغذایی با دیدگاه 
»پایداری« تدوین شده و نقطه نظرهای محیط زیستی نیز در آن ادغام شده 
است. وی گفت: این ســبد غذایی مطلوب معمولا با توجه به نیازهای غذایی 
گروه سنی افراد بالغ و یک خانوار چهارنفره و کالری ۲۵۰۰ تدوین شده است که 
بتواند هم بیماری ها را کاهش دهد و هم نیاز به مواد غذایی مورد نیاز را تامین 
کند. مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت در پایان تصریح کرد: 
در این ســبد غذایی، تمام اقلام مورد نیاز افراد به صورت تک به تک همچون 
برنج، نان، گوشت و اقلام اصلی غذایی در نظر گرفته شده است که باید به چه 

میزان استفاده کنند تا سلامت آن ها تامین شود.

مراسم بدرقه نخستین کاروان های زائران ایرانی پس از وقفه ۹ ساله با حضور 
نماینده ولی فقیه در حج و سفیر عربستان در ایران در فرودگاه امام خمینی 

)ره( انجام شد.
به گزارش ایسنا، پس از ۹ ســال وقفه سرانجام نخستین گروه از عمره گزاران 
ایرانی در قالب دو کاروان ۸۵ نفره )۱۷۰نفر( بامداد دوشنبه سوم اردیبهشت ماه 
۱۴۰۳ با بدرقه نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت، رئیس ســازمان حج و 
زیارت، سفیر عربستان در ایران و جمعی از کارکنان این سفارتخانه، مدیران 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی، مسئولان فرودگاه و ســازمان هواپیمایی، 
رهسپار مدینه منوره شدند. آئین بدرقه نخستین کاروان های عمره پس از اقامه 

نماز صبح در پایانه »سلام« فرودگاه امام خمینی )ره( انجام شد.
این گروه از زائران که از اســتان های کرمانشــاه و کردســتان بودند با پرواز 
هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران به عربستان اعزام شدند، همچنین قرار است 
کاروان های دیگری از مشهد عازم این سفر شوند. سفر عمره گزاران  ایرانی به 
عربستان ۱۰ روزه خواهد بود، که به مدت ۵ روز در مدینه و ۵ روز در مکه اقامت 
خواهند داشت. حجت الاسلام والمسلمین سید عبدالفتاح نواب، نمایند ولی 
فقیه در امور حج و زیارت در آئین بدرقه این گروه از زائران بیان کرد: من سه 
توصیه به زائران خانه خدا دارم که امروز به عنوان نخستین کاروان به سرزمین 
وحی اعزام می شوند. نخست اینکه در کارشان اخلاص داشته باشند، کاری که 

مبتنی بر اخلاص باشد ماندگار خواهد ماند. امام خمینی )ره( کاری که می کرد 
برای خدا بود برای همین هیچگاه مسیری که طی کرد را رها نکردند و پشیمان 
نشدند. سرپرست حجاج ایرانی اضافه کرد: دوم اینکه سعی کنید شناخت و 
اطلاعات خود را درباره سفر حج بالا ببرید و از فرصت  حضور در جلساتی که 
در سرزمین وحی برگزار می شود بیشترین استفاده را ببرید. اکنون در مراسم 
ما برادران شیعه و اهل ســنت حضور دارند اینها نشان دهنده توجه زائران به 

افزایش شناخت اعمال و مناسک است.
او با اشــاره به اینکه باید قدر فرصت ها را بدانیم، گفت: توصیه ســوم هم این 
است که قدر شناس این فرصت ها باشیم. شما عزیزان ۹ سال انتظار کشیدید 
و کلی هزینه کرده اید، بنابراین باید از لحظه لحظه این حضور استفاده کنید. 
افراد بسیاری برای حضور در سرزمین وحی ثبت نام کردند، اما از دنیا رفتند. 
ترک کردن این فرصت ها غصه های فراوانی دارد. عمره یک نور است پس برای 
خودتان و نسلتان دعا کنید. وضعیت امروز فرزندان من و شما از نسل گذشته 
سخت تر است به این دلیل که دین داری سخت تر شده است. عزیزان در کنار 

کعبه دستتان را بالا ببرید و برای فرزندانمان دعا کنید.
نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت اظهار کرد: در روایت ها آمده که نعمت 
ســلامتی و امنیت را قدر بدانید. می دانید برادران مــا در غزه در چه وضعی 
هستند. آنها در سختی و گرسنگی تمام هســتند. باید به یاد تمام مسلمانان 

به طور خاص فلسطین ها باشیم که مردم آن توسط استکبار شهید می شوند.
همچنین، شــمس الدین فرزادی پور، رییس شــرکت هواپیمایی جمهوری 
اسلامی ایران )هما(، در ســخنانی بیان کرد: خدا را شکر می کنیم که در این 
ســاعت های عرفانی این توفیق نصیب ما شــد که پس از ۹ سال در خدمت 
حاجیان عمره باشیم. از تمام عزیزان که به عنوان نخستین گروه عازم هستند 
التماس دعا داریم. خدا را شاکریم که توفیق خدمتگزاری به زائران خانه خدا 
را داریم. او ادامه داد: گروه نخست از حجاج شامل زائرانی از استان کرمانشاه 
و سنندج هستند. عملیات اعزام زائران با انجام ۴۴ پرواز رفت  و برگشت از ۱۱ 

فرودگاه کشور انجام خواهد شد.
رئیس شرکت هواپیمایی ایران درباره جزئیات بیشتر پروازهای عمره گفت: در 
عملیات عمره با انجام ۴۴ پرواز رفت  و برگشت، بیش از پنج  هزار زائر به سرزمین 
وحی اعزام می شوند و عملیات عمره در ۲۳ اردیبهشت ماه پایان خواهد یافت.

فرزادی پور در بخش دیگر سخنان خود یادآور شــد: عملیات حج تمتع نیز 
از ۲۴ اردیبهشت  ماه آغاز خواهد شــد و هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران 
همچون سال های گذشته با همه توان در خدمت زائران سرزمین وحی خواهد 
بود. پروازهای عمره قرار بود در دی ماه ســال گذشته انجام شود، که به دلیل 
برخی موانع فنی، به تعویق افتاد، اما با رفع این موانع، اعزام های عمره در سال 

۱۴۰۳ ازسر گرفته شد.

رئیس جمهور گفت: پیشرفت های نیروهای مسلح تحت مدیریت عالی رهبر انقلاب 
موجب ایجاد امنیت، اقتدار و امید برای مردم و کشور و امیدواری ملت های مسلمان 

و آزاده جهان شده است.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی در جلسه هیئت دولت با تبریک سالروز تأسیس سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی، به آثار و برکات  فراوان چهار دهه فعالیت سپاه پاسداران 
در حوزه های نظامی و امنیتی، کمک به مردم در مشکلات و سازندگی کشور اشاره 
کرد و افزود: پیشرفت های نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران تحت مدیریت 
عالی رهبری عظیم الشأن انقلاب، علاوه بر ایجاد امنیت، اقتدار و امید برای مردم و 
کشور، موجب شادمانی و امیدواری ملت های مسلمان و آزاده جهان نیز شده است 
که تنبیه اخیر رژیم جنایتکار و کودکش کش صهیونیستی، یکی از جلوه های این 
اقتدار بود که با استقبال ملت های جهان همراه شده و تزلزل و آسیب پذیری این 

رژیم جانی را عیان کرد.
رئیس جمهور همچنین همکاری و هماهنگی میان »میدان، دیپلماسی و رسانه« 
را از جمله ویژگی های برجسته عملیات وعده صادق در بخش عملیاتی و اجرایی 
کشور عنوان کرد و افزود: همکاری و هماهنگی مطلوب نیروهای مسلح، وزارت 

امور خارجه و رسانه ملی، موجب تقویت اعتماد و امید در جامعه شده و شایسته 
تقدیر است.

رئیسی در بخش دیگری از سخنان خود در جلسه هیئت دولت با بیان اینکه موضوع 
عفاف و حجاب تکلیفی شرعی، قانونی و سیاسی است که در توجه به آن هیچگونه 
تردیدی وجود ندارد، از همه بخش های فرهنگی،  اجتماعی،  انتظامی و قضائی کشور 
که به موجب قانون مصوب شورای عالی انقلاب فرهنگی دارای وظایفی در این زمینه 
هستند خواست عمل به وظایف محوله را مطابق آنچه در این قانون قطعی شده 
است، مورد توجه قرار دهند. رئیس جمهور با اشاره به فرمایش اخیر رهبری معظم 
انقلاب درباره وظایف دولت و قوه قضائیه درباره عفاف و حجاب تصریح کرد : امروز 
انتظار مردم،  متدینین و قانونمداران نیز توجه به قانون، حفظ حقوق مردم و کرامت 
انسانی آحاد جامعه است و همه دستگاه های اداری در همه بخش های حاکمیتی 

باید در این زمینه پیشتاز و پیش قدم باشند.
رئیسی همچنین از زمان شناسی و حضور به موقع وزیر کشور در صحنه حوادث 
طبیعی و پیگیری رفع مشکلات آسیب دیدگان قدردانی کرد.  در جلسه هیئت 
دولت آقایان یوسف نوری و ابوطالب شــفقت برای انتصاب در سمت استانداری 

مازندران و لرستان از هیئت دولت رای اعتماد گرفتند. در ابتدای این جلسه وزیر 
نیرو در گزارش مفصلی از میزان بارش ها، وضعیت منابع آبی و سدهای کشور، از 
ثبت ۱۹۰ میلیمتری بارندگی و رشد ۵ درصدی نسبت به سال گذشته خبر داد و 
افزود:  در فروردین ماه 6۰ درصد از بارش های ثبت شده در مناطق مختلف کشور 
از مجموع نرمال بیشتر بوده و افت ۱۵ درصدی بارش نسبت به حد نرمال در تهران 

نیز با ورود سامانه بارشی در روزهای آینده جبران خواهد شد.
محرابیان توزیع بسیار مطلوب در کشــور را از ویژگی های بارشهای اخیر عنوان 
کرد و با اشــاره به نقش اقدامات زیر بنایی دولت از جمله ساخت سد و سد بندها 
و همچنین اطلاع رسانی مناسب رسانه ملی در کاهش قابل توجه میزان خسارت 
سیل اخیر در جنوب شرق کشور گفت : برغم اینکه میزان بارش ها در کشور ما بویژه 
بخش های جنوب شرقی کشور از برخی کشورهای همسایه به مراتب بیشتر بود، اما 
خوشبختانه با اقدامات و پیش بینی های صورت گرفته و همچنین حضور به موقع 
استاندار، وزیر کشور و نقش آفرینی نیروهای مسلح، هلال احمر و اطلاع رسانی 
دقیق و به هنگام رسانه ملی، میزان خسارت های وارده به بخش های جنوبی کشور 

به مراتب کمتر از کشورهای همجوار بود.

مدیرعامل بنیاد حیات از برنامه کمیته امداد برای راه اندازی صندوق ضمانت 
تسهیلات اشتغال مددجویان در سراسر کشور، در سال جاری خبر داد.

مرتضی فیروزآبادی با اشــاره به چالش های ضمانت تســهیلات برای ایجاد 
اشتغالِ مددجویان، اظهار کرد: مسئله ضمانت تسهیلات یکی از چالش های 
مهم مددجویان برای راه اندازی طرح های اشــتغال اســت که در این راستا 
مجلس شورای اسلامی در تبصره ۱6 قانون بودجه ۱۴۰۱ مجوز ایجاد صندوق 

ضمانت تسهیلات اشتغال برای مددجویان را صادر کرد.
وی افزود: پس از مصوبــه مجلس و ابلاغ آئین نامه  مربوطه، از دی ماه ســال 
گذشته صندوق به صورت آزمایشی در پنج استان گلستان، مرکزی، اصفهان، 
البرز و قزوین راه اندازی شد که در سال جاری نیز با ابلاغ تسهیلات، عملیات 

راه اندازی آن در کل کشور انجام خواهد گرفت.
مدیرعامل بنیاد حیات درباره نحوه کارکرد صنــدوق ضمانت، بیان کرد: از 
آنجایی که موضــوع ضمانت مددجویان در اختیار شــعب بانک ها قرار دارد 
و معمولا در این زمینه نیز مقداری ســلیقه ای رفتار می شــود و مددجویان 
کمیته امداد برای دریافت تســهیلات باید دارای ضامن های کارمند رسمی 
با چک باشــند و باتوجه به اینکه مددجویان، افرادی با شرایط خاص هستند 
که نمی توانند فردی را به عنوان ضامن معرفی کنند، براین اســاس در کنار 
تلاش های دولت و نظام بانکی برای بهبود شــرایط ضمانت، کمیته امداد با 
راه اندازی صندوق ضمانت و با اســتفاده از ابزارهای در اختیار ســعی کرده 

ضمانت افراد را تسهیل کند.
فیروزآبادی یادآور شد: با راه اندازی صندوق، به عبارتی صندوق ضمانت کمیته 
امداد، ضامن مددجویان خواهد شد و مددجویان با سفته مددجو و امضای فرد 
دیگری که خوشنام باشــد می توانند ضمانت نامه خود را به بانک ارائه کنند. 
به گفته وی، صندوق ضمانت کمیته امداد دارای ســرمایه اولیه ای به مبلغ 
۴۰۰ میلیارد تومان است که از سوی کمیته امداد و وزارت اقتصاد به صندوق 

اختصاص یافته است.
مدیرعامل بنیــاد حیات در پاســخ به این ســوال که صنــدوق ضامن چه 
مددجویانی خواهد شــد؟ توضیــح داد: برای ضمانت، عمده مســئله ما در 
زمینه زنان سرپرست خانوار اســت. هدف گذاری ما برای سال اول این بوده 
که بتوانیم جامعه ۴۰۰۰ نفــری را ضمانت کنیــم و در برنامه هفتم کمیته 
 امداد پیش بینی شده برای متوسط سالی ۱۰ هزار نفر از طریق این صندوق 

ضمانت داده شود.

اعلام سبد غذایی مناسب ایرانیان تا پایان هفته 

آغاز اعزام ایرانی ها به عمره پس از ۹ سال

پیشرفت های نیروهای مسلح، موجب اقتدار است

راه اندازی صندوق »ضمانت« تسهیلات  مددجویان
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سخنگوی شورای رقابت خبر داد:

ثبت ۲ هزار شکایت 
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سرمقاله

افزایش سهم نخبگان 
در فضای دیجیتال

زنجیــره ای از اتفاقــات، 
تجهیزات و نیروی انسانی 
باید کنار هم قرار گیرد تا به 
رشد اقتصاد دیجیتال کمک 
کند. نظام اجرایی کشــور باید بــه فعالان بخش 
اقتصاد دیجیتال اعتماد کند و مسائل و چالش های 
احتمالی پیش روی فعالان این بخش پیگیری و 
حل شود. فعالان کســب و کارهای دیجیتال نیز 
باید با شناخت مسائل و مشکلات و ارائه راهکارهای 
حل آنها در ارائه خدمات به مردم و ارتقای کیفیت 
زندگی آنها تلاش کنند.  از سوی دیگر مشارکت 
بخش خصوصی در توسعه خدمات الکترونیکی و 

هوشمندسازی دولت...

  کیوان نقره کار، کارشناس 
فناوری 
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خانه نخبگان 
ایجاد می شود

تعاونی ها پای کار می آیند

انبوه سازی طرح نهضت ملی زمین و مسکن
صفحه2

صفحه3

سهم ۱۵ درصدی اقتصاد  دیجیتال در برنامه هفتم
کیفیت   زندگی   با   رشد   فناوری   ارتقا   می یابد

قائم مقام بنیاد ملی نخبگان از راه اندازی خانه نخبگان 
به عنوان بستری برای شناسایی کنشگران علمی 
متناظر با نیاز دستگاه های اجرایی کشور خبر داد. 
سیدسلمان ســیدافقهی در نشســت هم اندیشی 
جمعی از نخبگان که با حضور ســیدمحمدهادی 
ســبحانیان، معاون وزیر و رئیس کل سازمان امور 
مالیاتی کشور برگزار شــد، بر لزوم توجه جدی به 
جذب نخبگان علوم انسانی تاکید کرد و گفت: بنیاد 
ملی نخبگان نسبت به معرفی نیروهای توانمند به 
سازمان اداری استخدامی کشور آمادگی کاملی دارد. 
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان در ادامه از راه اندازی خانه 
نخبگان به عنوان بستری برای شناسایی کنشگران 
علمی متناظر با نیاز دســتگاه های اجرایی کشور 
شامل وزارت اقتصاد و دارایی، وزارت صمت و وزارت 
نفت خبر داد. سیدافقهی با بیان اینکه تعریف بنیاد 
از فرد نخبه نسبت به گذشــته تغییر کرده است، 
گفت: در دوره جدید فعالیت های بنیاد، نخبه، صرفا 
نخبگان آکادمیک را شامل نمی شود، بلکه نخبگان 
مدیریتی، اجرایی، مهارتی  و... نیز در این خانواده به 
شمار می آیند. قائم مقام بنیاد ملی نخبگان در ادامه با 
بیان اینکه رویکرد بنیاد در تعامل با نخبگان به سمت 
شناسایی فعال در حرکت است، گفت: رویکرد اکتفا 
به خوداظهاری افراد نخبه به پایان راه خود خواهد 
رسید، چرا که ممکن است همه افراد واجد شرایط، 
خودشان را در معرض اظهار قرار ندهند. در فرآیند 
شناسایی، حین رفت و برگشت اقدامات میان بنیاد 
و دستگاه ها، نخبه های واقعی شناسایی خواهند شد. 
سیدافقهی سپس با اشاره به فرآیند طولانی گزینش 
در پروسه جذب نخبگان، گفت: در فراخوان جذب 
نخبگان در سال ۱۴۰۱ از میان ۷هزار نفر حدود هزار 
و ۳۰۰ نفر در گزینش علمی بنیاد و کانون ارزیابی 
مورد پذیرش قرار گرفتند و به دســتگاه ها معرفی 
شدند و طبق آخرین آمار از میان این نفرات ۱۸۹نفر 

در دستگاه ها مشغول به...

آگهی فراخوان مناقصه عمومی دو مرحله ای 
شماره  ۱403/0۱

شــرکت مخابرات ایران منطقه همدان در نظر دارد توسعه 
فیبر نوری و کابل مسی )حفاری دست کن+ بیل کن+ ترانچر 
همراه با کابل کشی و ترمیم و ...( ســطح استان را از طریق 

مناقصه عمومی واگذار نماید.
متقاضیان شرکت در مناقصه می توانند جهت کسب اطلاعات 
بیشتر به آگهی فراخوان در سایت شرکت مخابرات ایران به آدرس   

www.tci.ir یا www.hamedan.tci.ir مراجعه نمایند.
روابط عمومی مخابرات منطقه همدان
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اقتصاد2
ایران

حراج برخط لوازم خانگی اموال 
تملیکی در ۶ استان 

سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی از آغاز 
حراج خرده فروشــی برخط اموال تملیکی در ۶ 
استان کهگیلویه و بویر احمد، تهران، قم، شیراز، 
کرمان و اصفهان خبر داد. طبق اعلام ســازمان 
جمع آوری و فروش اموال تملیکی، حراج خرده 
فروشی برخط اموال تملیکی در ۶ استان کهگیلویه 
و بویر احمد، تهران، قم، شیراز، کرمان و اصفهان 
آغاز شده است. شرکت کنندگان امروز می توانند تا 
ساعت ۱۹ قیمت های پیشنهادی را برای کالاهای 

مختلف ارائه کنند و فردا نتایج اعلام می شود.
در این حــراج خرده فروشــی، ۱۰۰ ردیف کالا از 
جمله لوازم خانگی برقی، سرمایشی و گرمایشی، 
لوازم آشپزخانه، کالای دیجیتال، وسایل تنظیف و 
سایر موارد عرضه شده است. خریداران از سه سامانه 
سامانه ستاد الکترونیک دولت، پنجره هوشمند و 
سازمان اموال تملیکی می توانند در این حراج شرکت 
کنند. سامانه حراج خرده فروشی از خردادماه سال 
۱۴۰۲ راه اندازی شد که تا پایان سال گذشته، تعداد 
۲۶۳ مرحله حراج خرده فروشی در ۲۵ استان کشور 
برگزار شد. در این مراحل ۶ هزار و ۵۰۰ قلم کالای 
لوازم خانگی، اثاثیه منزل، تجهیزات سرمایشــی 
گرمایشی، تجهیزات کامپیوتری، وسایل تنظیف و 
سایر موارد عرضه شد که ارزش کالاهای فروش رفته 

در این حراج ها ۴۰ میلیارد تومان بود.

ثبــت ۲ هــزار شــکایت از 
خودروسازان

ســخنگوی مرکزی ملی رقابت گفت: شــورای 
رقابت هیچ وقت قیمت گذار خــودرو نبوده بلکه 
شورای رقابت صرفاً دســتورالعمل را طراحی و آن 
را ابلاغ می کند. سپهر توکلی دادجوی سخنگوی 
مرکزی ملی رقابــت گفت: شــورای رقابت هیچ 
وقت قیمت گذار خودرو نبوده بلکه شورای رقابت 
صرفاً دستورالعمل را طراحی و آن را ابلاغ می کند؛ 
نهادهایی هم که تنظیم گر فنی هستند بر اساس 
دســتورالعمل و فرمولی که شــورای رقابت داده 
قیمت خودرو را محاسبه و ابلاغ می کنند. وی افزود: 
اکنون طبق همین روالی که از انتهای سال ۱۴۰۱ 
وجود داشت، همچنان طبق دستورالعمل شورای 
رقابــت، وزارت صمت قیمت خودرو را محاســبه 
می کند که قیمت تمام شــده در سازمان حمایت 
به عنوان متولی متخصص انجام و ابلاغ می شــود. 
توکلی درباره گران فروشی خودروسازان گفت: ۲ 
هزار شکایت از خودروسازان بررسی و نتایج آن اعلام 
شده که بخشی از آنها مربوط به گران فروشی است؛ 
شورای رقابت باید به عنوان ناظر بر دستورالعمل به 
این موضوع ورود کند، نهادهای دیگر مانند سازمان 
حمایت، ســامانه ۱۲۴ و تعزیرات هم به موضوع 
ورود و بررسی کرده اند. وی تاکید کرد: به اکثر این 
شکایات رسیدگی و حکم صادر شده و در مراجع 

قضائی هم همچنان در حال پیگیری است.

نیمی از برق کشــور در بخش 
تولید مصرف می شود

ســخنگوی صنعت برق گفت: به صورت میانگین 
۵۰درصد برق کشــور در بخش تولید واحدهای 
صنعتی و کشــاورزی مصرف می شود. مصطفی 
رجبی مشهدی، مدیرعامل شــرکت توانیر اظهار 
داشت: در ســال ۱۴۰۰ با ناترازی شدیدی مواجه 
بودیم اما طی دو سال گذشته با مجموع اقدامات 
انجام شده این ناترازی با درایت و برنامه ریزی های 
دقیق به حداقل رسید. وی با بیان این که "برای گذر 
از اوج بار تابستان امسال ۱8۰ اقدام تأمین انرژی در 
کشور تعریف شده است."، گفت: امیدواریم سال 
جاری نیز ســال مطلوبی برای صنعت برق کشور 
باشد. مدیرعامل توانیر خاطرنشــان کرد: در این 
زمینه ظرفیت های مناسبی در حوزه صنعت برق 
ایجاد شده که ساخت نیروگاه های حرارتی جدید 
و راه انــدازی نیروگاه های تجدیدپذیــر و احداث 
شــبکه های توزیع و انتقال برق از جمله آنهاست. 
ســخنگوی صنعت برق تصریح کــرد: به صورت 
میانگیــن ۵۰ درصد برق کشــور در بخش تولید 
واحدهای صنعتی و کشــاورزی مصرف می شود. 
رجبی مشهدی با اشــاره به آغاز معاملات برق در 
بورس انرژی توسط شرکت های توزیع برق گفت: 
در نخستین روز معاملات شرکت های توزیع نیروی 
برق در بورس انرژی، ۲۱ شرکت توزیع نیروی برق 
موفق به خرید برق بــه ارزش ۳۲ میلیارد تومان از 
تولیدکنندگان برق شدند. وی با ابراز اینکه "با اصلاح 
جریان مالی صنعت برق، شرکتهای توزیع نیروی 
برق می توانند از اول اردیبهشت ماه نسبت به خرید 
برق از بورس انرژی اقدام کنند."، افزود: بیشترین 
حجم معاملات مربوط به شرکت توزیع نیروی برق 

اهواز بوده که بالاترین رکورد را ثبت کرده است.

اخبار

یک ظرفیت مغفول مانده 
برای افزایش سرعت اجرای 
طرح نهضت ملی مســکن 
طی روزهای اخیر احیا شد. 
بر اساس تفاهم نامه ای که 
بین وزارت راه و شهرســازی و اتحادیه تعاونی های 
عمرانی شــهر تهران به امضا رســید قرار اســت 
تعاونی های مسکن با ظرفیت ساخت یک میلیون 
واحد مســکونی به این طرح چهار میلیون واحدی 

اضافه شوند.
به گزارش ایسنا، طبق برنامه ای که به امضای وزارت 
راه و شهرسازی و اتحادیه تعاونی های عمرانی شهر 
تهران با عنوان »تفاهم نامه انبوه سازی طرح نهضت 
ملی زمین و مسکن« رسیده قرار است زمین های 
دارای مجوز و زیرســاخت و فاقد معارض از طرف 
دولت به تعاونی های مسکن معرفی شود. اتحادیه 
بررســی های اقتصادی را روی ایــن طرح ها انجام 
می دهد. ارکان و نسبتهای مشــارکت را تعریف و 

شرکتهای تعاونی را وارد فرآیند اجرا می کند.
با توجه به تامین منابع مالی که مهم ترین پاشــنه 
آشیل طرح نهضت ملی مســکن است، مشارکت 
تعاونی ها می تواند سرمایه های مردم را به سمت این 
طرح سوق دهد؛ موضوعی که به جهش تولید مسکن 
کمک خواهد کرد. مدیرعامل اتحادیه تعاونی های 
عمرانی شهر تهران می گوید این طرح در راستای 
»جهش تولید مسکن با مشارکت مردم« و تحقق 

شعار سال است.

استفاده از منابع سرمایه ای به نفع نیاز 
مصرفی مسکن 

از زمان تصویب قانون جهش تولید و تامین مسکن 
در مرداد ۱۴۰۰ تا کنون خلاء استفاده از ابزارها و 
مدل های متنوع برای اجرای این طرح احساس شده 

است. شاید یکی از دلایل آن نگاه تک بعدی و دولت 
محور بر بزرگ ترین پروژه دولت سیزدهم باشد. به 
طور مثال آن طور که باید و شاید به استفاده از منابع 

سرمایه ای به نفع نیاز مصرفی توجه نشد.
خشــایار باقرپور - مدیرعامل اتحادیه تعاونی های 
عمرانی شــهر تهران - درباره جزئیات تفاهم نامه 
اخیر با وزارت راه و شهرسازی می گوید منابع مالی 
طرح نهضت ملی مســکن آنطور که پیش بینی و 
ریل گذاری شده بود محقق نشد. بانک ها همکاری 
لازم را با این طرح نداشــتند. اعداد و ارقام نشــان 
می دهد میزان تمکین آنها از بخشــنامه ها بسیار 

پایین بوده است.  
به اعتقاد وی، اقدام فوری این است که متقاضیان 
واقعی و مصرفی مسکن را درگیر مشارکت در تولید 
مســکن کنیم. نیاز به ایجاد بستر جدید هم وجود 
ندارد. زیرســاخت قانونی در بخش تعاون و سایر 
تشکل های مردم نهاد مهیا است. پس از رایزنی های 

حدود سه ســاله بحمدالله وزارت راه و شهرسازی 
این دو رکن اساسی یعنی ارکان مشارکتی و منابع 
مردمــی را پذیرفت و  تفاهم نامه ای در آغاز ســال 
جاری بین اتحادیه تعاونی های عمرانی و وزارت راه 

و شهرسازی منعقد شد.
باقرپور درباره نحوه اجرای ایــن برنامه اظهار کرد 
که بخشــی از واحدهای مســکونی به متقاضیان 
نهضت ملی مســکن اختصاص می یابد و بخشــی 
مربوط به اعضای تعاونی خواهد بود. مطابق مدلی 
که پیش بینی شــده این موضوع قابلیت بســط و 
توسعه به سایر حوزه ها دارد. مثلا از اراضی مستعد 
گردشگری به نفع تولید مسکن استفاده شود. حتی 
در این تفاهم نامه ظرفیت سایر بخش های اقتصادی 
دیده شده است. یعنی به این محدود نشده که فقط 
از ظرفیت های تعاونی ها استفاده شود. بخش های 
خصوصی هم می توانند ورود کنند و اتحادیه نقش 

هاب را خواهد داشت.

بنابراین گزارش، در این تفاهم نامه به صنعتی سازی 
و استفاده از تکنولوژی های نوین تاکید شده است. 
وزارت راه و شهرسازی، متولی تعامل با کشورهای 
دارای تکنولوژی برای انتقال دانش و فناوری شده 
که آن را در اختیار مجریان قــرار دهد. این دقیقا 
همان نقشی است که سالهاست بخش غیردولتی 
و بخش تعــاون از وزارت راه و شهرســازی انتظار 

داشتند.
آن طور که باقرپور می گوید این تفاهم نامه قابلیت 
توسعه و ارتقا تا یک میلیون واحد مسکونی را دارد 
که ما را به اهداف بخش تعاون و اســناد بالادستی 
نظام نزدیــک می کند. ایــن اولین تفاهــم نامه 
با تعاونی ها اســت که به صورت مشــارکتی انجام 

می شود.

قیمت بر اساس هزینه تمام شده خواهد بود 
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی شهر تهران 
درباره قیمت واحدها در قالب این طرح مشارکتی 
هم گفته که قیمت بر اساس هزینه تمام شده است. 
در حال حاضر تعاونی ها عضــو و آورده دارند ولی 
تامین زمین برای آنها دشوار است که این مسئولیت 
را وزارت راه و شهرســازی انجام می دهد. در حال 
حاضر مکاتبات با ادارات کل راه و شهرسازی انجام 
گرفته، تفاهم نامه به اســتانها ابلاغ شــده و دارد با 

شتاب حرکت می کند.
به گفته وی، دبیرخانه نهضت ملی مسکن در اتحادیه 
تعاونی ها نیز ایجاد شده که با همکاری کمیسیون 
مسکن اتاق تعاون ایران به تعاونی ها فراخوان داده 
می شود. اســتانها اعلام آمادگی و ظرفیتها را اعلام 
می کنند. حتی می توان به صورت کنسرسیوم عمل 
کرد؛ بدین صورت که چند تعاونی مســکن مربوط 
به ادارات و ســازمانها و دوایر در کنار تعاونی های 
انبوه ساز کارها را پیش ببرند. همه این مدلها پیش 
بینی شده است. اتحادیه نیز مباحث تامین مالی و 

اجرا را مدیریت و نظارت می کند.

تعاونی ها پای کار می آیند

انبوه سازی طرح نهضت ملی زمین و مسکن

چشم انداز تجارت یک میلیارد 
دلاری ایران و ازبکستان

در سال ۱۴۰۱ ســهم کل تجارت دو کشور ایران 
و ازبکســتان ۳۶۲ میلیون دلار بوده است؛ اما دو 
طرف در خصوص افزایش ارزش تجارت دو جانبه 
به یک میلیارد دلار در سال ۱۴۰۴ به توافق رسیدند. 
مرکز پژوهش های اتاق بازرگانی ایران در گزارشی 
تحت عنوان »دیپلماسی اقتصادی ازبکستان« به 
بررسی ســوابق تعامل ایران و ازبکستان، شرایط 
روابط اقتصادی دو طرف و نگاه ازبکستان به تعامل 
و همکاری های اقتصادی و تجاری با ایران پرداخته 
است. بر اســاس این گزارش ایران در سال ۱۳۷۰ 
جمهوری ازبکستان را به رسمیت شناخت، اما روابط 
اقتصادی دو کشور تنها از سال ۲۰۱۶ که سیاست 
اصلاحات و نوسازی اقتصادی در ازبکستان در پیش 
گرفته شد، اهمیت یافت. از مجموع ۵۳.۱۶ میلیارد 
دلار صادرات ایران در سال ۱۴۰۱، سهم ازبکستان 
۲8۹.۷ میلیون دلار، معــادل ۰.۵۴ درصد بوده و 
از این نظر در جایگاه شــانزدهم در میان شرکای 
تجاری ایران قرار گرفته است. در حوزه واردات نیز 
این کشــور از مجموع ۵۹.۶۵ میلیارد دلار واردات 
ایران با اختصاص ۱۲ درصد، معادل ۷۲.۳ میلیون 
دلار به خود، در جایگاه چهل و یکم قرار گرفته است.
در بازه ۱۴۰۱– ۱۳۹۵ تجارت ایران و ازبکستان 
با فراز و نشــیب همراه بوده و از ۱۶۱ میلیون دلار 
در ســال ۱۳۹۶ به بیش از ۱۹۱ میلیون دلار در 
ســال ۱۳۹۷ و ســپس با ۱۰۰ درصد افزایش به 
۳8۲ میلیون دلار در ســال ۱۳۹8 رسیده است. 
اما در ســال ۱۳۹۹ ارزش دلاری تجارت ایران و 
ازبکستان با افت شدید به ۲۵۵ میلیون دلار رسیده 
و مجدداً در سال ۱۴۰۰ با ۱۰۰ درصد افزایش به 
بیش از ۵۱۶ میلیون دلار و در سال ۱۴۰۱، مجدداً 
با کاهش شدید به ۳۶۲ میلیون دلار رسیده است.

گفتنی است در سال ۱۴۰۱ انواع نخ، پنبه حلاجی 
نشده و کلرور پتاسیم سه کالای اول وارداتی ایران 
از ازبکستان و انواع پلی اتیلن و محصولات آن، آهن 
و فولاد و چدن و محصولات آن ها و همچنین انواع 
پلی استیرن سه کالای اول صادراتی به ازبکستان 
بوده است. نکته مهم دیگر در روابط دو کشور این 
است که ایران و ازبکستان، علاوه بر اتاق مشترک، 
دارای کمیسیون مشترک اقتصادی هستند که در 
ایران وزارت صمت و در ازبکستان وزارت سرمایه 
گذاری صنعت و تجارت مسؤولیت آن را برعهده 
دارنــد. پانزدهمین اجلاس این کمیســیون در 
خرداد ماه ۱۴۰۱ برگزار شــد و طی آن دو طرف 
در خصوص افزایش ارزش تجــارت دو جانبه به 
یک میلیارد دلار در سال ۱۴۰۴ به توافق رسیدند. 
همچنین ایران و ازبکســتان، در کنار کشورهای 
عمان و ترکمنســتان، عضو موافقت نامه عشق 
آباد در خصوص تأسیس دالان حمل و نقل و گذر 
بین المللی هستند. توان ایران در تولید محصولاتی 
از جمله دارو، مواد غذایی، مصالح ســاختمانی، 
کشــاورزی و صدور خدمات فنی و مهندســی و 
تأسیس مرکز تجاری ایران در ازبکستان از جمله 
مهم ترین نقاط قوت روابط تجاری ایران و ازبکستان 
است و در مقابل عدم اســتقرار رایزن بازرگانی در 
ازبکستان و نبود بانک مستقل ایرانی در ازبکستان 

اساسی ترین نقاط ضعف این رابطه است.
همچنین علاقه مندی و اراده سیاســی دو کشور 
برای افزایش ســطح مبادلات تجاری، مهم ترین 
فرصت برای ارتقا تجارت میان دو کشور محسوب 
می شــود و در مقابل شــناخت ناکافی بازرگانان 
ازبک از بازار ایران و حضور رقبای قدرتمند در بازار 
ازبکستان اصلی ترین تهدیدات پیش روی روابط 
تجاری ایران و ازبکستان هســتند. در کنار نقاط 
ضعف و قوت و فرصت ها و تهدیدات، مشــکلات 
حمل و نقل ریلی، فقدان اتصال سرزمینی و نیاز 
به عبور از طریق ترکمنستان، کمبود پرواز بین دو 
کشور و تعرفه های گمرکی مهمترین موانع توسعه 

روابط تجاری دو کشور قلمداد می شود.

واریز ۹۴۱ میلیاردتومان سود به 
حساب سهامداران 

هفته گذشته بیش از ۹۴۱ میلیارد تومان سود جاری 
و سنواتی به حساب سهامداران واریز شد. براساس 
اعلام شرکت سپرده گذاری مرکزی، در هفته چهارم 
فروردین ۱۴۰۳، سه شرکت پخش رازی، مجتمع 
جهان فولاد ســیرجان، شــرکت ایران دارو، سود 
سنواتی سود سنواتی و حق تقدم بیش از ۳8۷ هزار 
سهامدار را شامل ۱۱۳ میلیارد و ۹۶۳ میلیون تومان 
از طریق ســامانه جامع اطلاعات مشتریان یعنی 
سجام واریز کردند. در همین مدت هم ۱۱ شرکت 
ســود جاری بیش از ۲۵۲ هزار سهامدار را به مبلغ 
8۲8 میلیارد و ۱8 میلیون تومان از طریق سامانه 
سجام پرداخت کردند. سجام سامانه ای زیر ساختی 
که فعالان بازار با ثبت اطلاعات و احراز هویت در آن 

خدمات در یافت می کنند.
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در جریــان معاملات فرابــورس، روند واگذاری 
ســهام دو باشگاه پرســپولیس و اســتقلال به 
سرانجام رسید و بدین ترتیب پتروشیمی خلیج 
فارس و شــرکت های تابعه 8۵ درصد ســهام 
استقلال و شش بانک خصوصی 8۵ درصد سهام 

باشگاه پرسپولیس را خریداری کردند.
به دنبال تایید صلاحیت متقاضیان دو باشــگاه 
پرسپولیس و استقلال در روز یکم اردیبهشت، در 
فرابورس ایران مزایده رسمی برای واگذاری 8۵ 
درصد از سهام این دو باشگاه  برگزار و در نهایت به 
صورت رسمی این مقدار از سهام این دو باشگاه 

به متقاضیان واگذار شد.
بر این اساس 8۵ درصد از سهام باشگاه استقلال 
از سوی شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس 
و شــرکت های تابعه آن شــامل شــرکت های 
پتروشــیمی شــهید تندگویان، بوعلی، پارس 

و بندرامــام و همین مقدار از ســهام باشــگاه 
پرســپولیس نیز توســط بانک های شهر )۳۰ 
درصد(، ملت )۲۰ درصد(، تجارت )۲۰ درصد(، 
صادرات )۵ درصد(، رفاه )۵ درصد( و اقتصاد نوین 

)۵درصد( انتقال پیدا کرد.
طبق برنامــه مراحــل اداری انتقال ســهم از 
سوی ســازمان خصوصی ســازی انجام خواهد 
شــد. هم چنین قبلا ۱۰ درصد سهام دو باشگاه 
پرسپولیس و استقلال به هواداران آنها فروخته 
شده بود. مدیرکل دفتر امور شرکت های دولتی 
وزارت اقتصاد گفت: شرکت هایی که قرار است 
دو باشگاه پرسپولیس و اســتقلال را در اختیار 
بگیرند دولتی نیستند اما ممکن است به اصطلاح 
شــبه دولتی  تلقی شــوند. با این حال مدیریت 
این دو باشــگاه به طور جدی تغییــر می کند و 

سیاست گذاری آنها نیز کلا متفاوت می شود.

اقدامــات و اصلاحات مالیاتــی همچون کاهش 
مالیات واحدهای تولیدی که طی حدود سه سال 
گذشته در راستای کاهش ریسک سرمایه گذاری 
در بخش های مولد انجام شده این نوید را می دهد 
که در آینده نزدیک اقتصاد کشور از سیطره نفت و 
فعالیت های مخرب سفته بازانه رها شود و به سمت 

تولید بیشتر برود.
به گزارش ایسنا، در دهه ۹۰ حدود ۶۴ درصد منابع 
عمومی و هزینه های جاری از طریق منابع نفتی و 
سایر بوده و فقط ۳۶ درصد از طریق مالیات بود؛ در 
حالی که در دولت سیزدهم ۵۲ درصد درآمدها از 
طریق مالیات و تنها ۴8 درصد از طریق نفت تامین 

می شود.
در سال های اخیر با هدف مالیات ستانی عادلانه، 
زیرســاخت های هوشمندســازی نظام مالیاتی 
و کنترل فرارهای مالیاتی ایجاد شــد؛ به طوری 
که ســال ۱۴۰۲ بالغ بر 8۰۵ هزار میلیارد تومان 
مالیات، ۱۳۵ هزار میلیارد تومان عوارض وصولی و 
واریزی به شهرداری ها، دهیاری ها و وزارت کشور 
و ۴۵ هزار میلیارد تومان وصولی و واریزی موضوع 
ماده ۴8 قانون محاســبات عمومی به ســازمان 
هدفمندســازی یارانه ها محقق شــده است. در 

مجموع حدود ۹8۴ هزار میلیارد تومان مجموع 
مالیات و عوارض وصولی توســط ســازمان امور 

مالیاتی کشور بوده است.
مالیات واحدهای تولیدی بــرای ایجاد رونق این 
بخش ها طی سه سال متمادی کاهش پیدا کرد. 
طبق قانون مالیات واحدهای تولیدی ۲۵ درصد 
است. با این حال طی سه سال اخیر به طور متوالی 
سه تخفیف پنج، هفت و پنج درصد برای این نوع 
مالیات در نظر گرفته شد. ســال ۱۴۰۱ مالیات 
واحدهای تولیدی با تخفیف پنج درصدی به ۲۰ 
درصد رسید. سال ۱۴۰۲ نیز با تخفیف هفت درصد 
مواجه و  ۱8 درصد تعیین شد. هم چنین در لایحه 
بودجه ۱۴۰۳ دولت مالیات واحدهای تولیدی را ۵ 

درصد کاهش داد و آن را به ۲۰ درصد رساند.
بر این اساس دولت سیزدهم طی حدود سه سال 
گذشته رویکرد خود را کاهش فشار از بخش های 
تولیدی و افزایش فشــار بر بخش های سوداگری 
و مالیات مجمــوع درآمد متمرکز کرده اســت؛ 
رویکردی که در بســیاری از کشورهای پیشرفته 
دنیا نیز اجرا می شــود. در حال حاضر ۵۰ درصد 
مالیات توســط تنها یک درصد مودیان پردرآمد 

پرداخت می شود.

معاون امور فرهنگی و اجتماعــی وزارت کار گفت: 
طی بازدیدهای ۳ سال گذشته ۱۲۰ هزار کارگر نخبه 
کشف شد، افرادی که توانسته اند برخی مشکلات را با 
خلاقیت حل و فصل کنند. محمد چکشیان، با اشاره به 
برنامه های هفته کار و کارگر گفت: یکی از این برنامه ها 
»جشــنواره امتنان« و تقدیر از ۲۶ کارگر برگزیده با 
حضور رئیس جمهوری است؛ این مساله از حدود 8 

ماه قبل آغاز و در حال پیگیری است.
وی افزود: شکل گیری شورای سیاست گذاری هفته 
کار و کارگر در اســفند ماه گذشــته، دیدار دو هزار 
کارگر با رهبر انقلاب اســلامی از دیگر برنامه هایی 
اســت که در این معاونت پیگیری شــد. بازدید از 
کارخانجات، سخنرانی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
در نماز جمعه این هفته، اهدا نشان اقتصاد مقاومتی 
به کارگاه های نمونــه، تجلیل از زنــان کار و تولید، 
نشست وزیر کار با تشکل های کارگری، کارفرمایی و 
بازنشستگان، مکاتبه با ائمه جمعه برای اشاره به منزلت 
کار و تقدیر از کارگران و.... از جمله دیگر برنامه های 

وزارت کار در هفته جاری است.
چکشیان در ادامه ســخنان خود عنوان کرد: شعار 
هفته با تاسی از شعار سال »مشارکت کارگر، جهش 
تولید و ایران قوی« انتخاب شــد. راه اندازی پویش 

هشتگ »پای کار ایرانیم« از دیگر برنامه های هفته 
جاری است.

معاون فرهنگی و اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی از راه اندازی لیگ های سراســری ورزشی 
خبر داد و گفت: امسال لیگ های سراسری ورزشی 
کارگری کلیــد می خورد. نخســتین لیگ مربوط 
به »تنیس روی میز« اســت و دومی »فوتســال« 
 خواهد بــود که در فاصلــه زمانی کوتــاه پیگیری 

و عملیاتی می شوند.
وی درباره دلیل انتخاب این دو ورزش نیز توضیح داد: 
معمولاً این ورزش ها در کارخانجات بیشتر احتمال 
برگزاری دارند. وی اظهار کرد: هدف اصلی، فراگیری 
لیگ های ورزشی به شــکل ملی است، تیم هایی که 
بتوانند در رقابت های جدی شرکت داشته باشند. وی 
افزود: رویکرد دیگر ورزشی در سال جاری، مجموع 
خدمات ویژه ورزشی معطوف به کارگران دهک اول 

تا پنجم است.
معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشــاره به 
چگونگی تحقق شعار سال و شعار هفته کارگر گفت: 
در راستای تحقق اهداف تعیین شده شعار سال قطعاً 
موانع کار باید کاهش پیدا کند به گونه ای که بیش از 

رشد، تولید همراه با جهش باشد.

قیمت هر گــرم طلای ۱8 عیار بــا کاهش نرخ 
دلار و انس جهانــی کاهش پیدا کــرد. محمد 
کشــتی آرای درباره وضعیت بــازار طلا پس از 
عقب رفت نرخ دلار اظهار داشت: شاهد کاهش 
التهاب بازار طلا هستیم و همچنین انس جهانی 
هم نســبت به روز گذشــته ۳۲ دلار کمتر شد 
 و همین کاهش نرخ  انس جهانــی بر بازار طلا 

هم اثر گذاشت.
وی ادامه داد: با تغییر وضعیت بازار ارز و کاهش 
قیمت دلار شــاهد کاهش تقاضای خرید طلا و 
سکه در بازار هســتیم و به ویژه تقاضای خرید 
برای سرمایه گذاری کمتر شده است. مردم برای 
سرمایه گذاری معمولا نســبت به خرید سکه و 
طلای کارکرده و دســت دوم اقدام می کنند که 
در این مدت تقاضا بــرای این موارد کاهش پیدا 

کرده است.

نایب رییــس اتحادیه طــلا و جواهــر تهران 
گفت: با کاهش هیجــان در بــازار تقاضا برای 
خرید هــم کاهش پیــدا کرده اســت و وقتی 
تقاضا بالا می رود حباب ســکه و طــلا هم بالا 
 می رود اما امروز شــاهد کاهش مراجعات برای 

خرید هستیم.
کشتی آرای درباره قیمت طلا و ســکه در بازار 
با توجه کاهــش نرخ انس جهانی گفت: ســکه 
تمام با تاخیر از نرح انس جهانی تاثیر می پذیرد 
و الان با همــان قیمت روز گذشــته یعنی ۴۳ 
میلیــون و ۲۰۰ هزار تومان به فــروش می رود 
اما نیم سکه نســبت به دیروز ۱۰۰ هزار تومان 
کاهــش قیمــت دارد و همچنیــن هــر گرم 
طلای ۱8 عیــار با کاهــش ۳۰ هــزار تومانی 
 امــروز ۳ میلیــون و ۶۶۰ هزار تومــان معامله 

می شود.  

واکاوی آمارهای وزارت راه و شهرسازی حاکی است 
عملیات تخلیه و بارگیری بنــادر تجاری عملیات 
تخلیه و بارگیری بنادر تجاری کشور در سال ۱۴۰۲ 
به میزان ۱۵8 میلیون تن بود که در مقایسه با سال 
۱۴۰۱  )۱۵۲ میلیون تن(، چهــار درصد افزایش 

داشته است.
با بررسی روند ۱۰ ساله عملیات تخلیه و بارگیری 
بنادر تجاری مشخص می شود که بیشترین میزان 
عملیات تخلیه و بارگیری بنادر تجاری در ســال 
۱۳۹۶ و به میزان ۱۵۷ میلیون تن ثبت شده است. 

همچنین مقایســه عملکرد ســال ۱۴۰۲ با سال 
۱۳۹۶، افزایش یک درصدی را نشان می دهد.

بیشــترین میزان تخلیه و بارگیری در بنادر شهید 
رجایی و امام خمینی به ترتیب به میزان 8۴ و ۴8 
میلیون تن و کمترین میزان مربوط به بنادر اروند 
کنار و تیاب به ترتیب به میزان چهار و هشت هزار 
تن است. عملیات کانتینری بنادر در سال ۱۴۰۲ به 
میزان ۲ میلیون و ۶۱۴ هزار TEU )واحد شمارش 
کانتینر( بوده که در مقایسه با سال پیش از آن )۲ 
میلیــون و ۳8۷ هــزار TEU( ۱۰ درصد افزایش 

داشته است. با بررســی روند ۱۰ ســاله عملیات 
کانتینری بنادر مشخص می شــود که بیشترین 
میزان عملیات کانتینری بنادر در ســال ۱۳۹۶ و 
به میزان ســه میلیون و ۷۷۰ هزار TEU ثبت شده 
است. بیشترین میزان عملیات کانتینری در بنادر 
شهید رجایی و لنگه به ترتیب به میزان ۲ میلیون و 
۱۴۶ هزار TEU و ۱۷۰ هزار TEU کمترین میزان 
مربوط به بنادر نوشهر و آستارا به ترتیب به میزان 

۶۱ و TEU ۹۰۰ است.
برپایه این گزارش، تعداد مسافر ورودی و خروجی از 

بنادر در سال ۱۴۰۲ به میزان ۲۴ میلیون نفر بوده 
است که در مقایسه با سال ۱۴۰۱ )۱۹ میلیون نفر( 

۲۶ درصد افزایش داشته است.
بررسی روند ۱۰ ســاله عملیات جابه جایی مسافر 
حاکی است که بیشترین میزان عملیات جابه جایی 
مسافر در ســال ۱۴۰۱ و به میزان ۱۹ میلیون نفر 
ثبت شده است. بیشترین میزان جابه جایی مسافر 
در بنادر »پهل« و »لافــت« به ترتیب به میزان ۶ و 
8.۵ میلیون نفر و کمترین مربوط به بنادر ســیری 

)۴۴۹ نفر( و بوموسی )۱۷ هزار و ۹۶۱ نفر( است.

سرخابی ها رسما واگذار شدند

شناسایی ۱۲۰ هزار نخبه جامعه کارگری در ۳ سال اخیرکاهش فشار مالیاتی بر اقشار کم درآمد

هیجان بازار طلا فروکش کرد

رشد تخلیه و بارگیری در بنادر تجاری 
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افزایش سهم نخبگان در فضای دیجیتال
کیوان نقره کار، کارشناس فناوری 

زنجیره ای از اتفاقات، تجهیزات و نیروی انسانی 
باید کنار هم قرار گیرد تا به رشد اقتصاد دیجیتال 
کمک کند. نظام اجرایی کشــور باید به فعالان 
بخش اقتصاد دیجیتال اعتماد کند و مســائل و 
چالش های احتمالی پیش روی فعالان این بخش 
پیگیری و حل شــود. فعالان کســب و کارهای 
دیجیتال نیز باید با شناخت مسائل و مشکلات و 
ارائه راهکارهای حل آنها در ارائه خدمات به مردم 
و ارتقای کیفیت زندگی آنها تلاش کنند.  از سوی 
دیگر مشارکت بخش خصوصی در توسعه خدمات 
الکترونیکی و هوشمندسازی دولت و ارائه خدمات 
پایه کاربردی می تواند موتور توسعه این حوزه بدون 

سرمایه گذاری اولیه کلان ازسوی دولت باشد. 
هر چند خلاءهای بسیاری در حوزه دیجیتالی شدن 
اقتصاد در این حوزه وجــود دارد، اما باید با نگاهی 
عادلانه اظهار داشت که در توسعه دیجیتال می توان 
با اتکاء به توانمندی های داخلی و شرکت های فعال 
داخلی دراین زمینه و همچنین نخبگان فراوان در این 
حوزه، دستیابی به سهم ۱۵درصد اقتصاد دیجیتال 
از تولید ناخالص ملی، دور از ذهن نیست. به عبارتی 
خوشبختانه اقداماتی در راستای توسعه فناوری های 
نوین و اقتصاد دیجیتال صورت گرفته است ولی هنوز 
با شــرایط ایده آل فاصله زیاد داریم. وقتی با قطعی 
اینترنت یا کندی ســرعت اینترنت مواجه باشیم، 
بسیاری از کارها دچار مشکل می شود بنابراین گام 

اول فراهم کردن زیرساخت های لازم است.

رییس هیات مدیره اتحادیه سراسری مرغداران 
تخم گذار میهن از صادرات ۲۰ هزارتن تخم مرغ 
در فروردین ماه امسال خبرداد و گفت: قیمت هر 
کیلوگرم تخم مــرغ درب واحدهای تولیدی به 
۳۰ هزار تومان رســیده که کمتر از قیمت سال 

گذشته است.
»حمیدرضا کاشــانی« دربــاره وضعیت تولید 
و بــازار تخم مــرغ و شــرایط تولیدکنندگان 
افزود: طبق آمار بانک مرکزی تخم مرغ ســال 
گذشــته کمتریــن نوســان قیمــت کالاهای 
اساســی را به دلیل واگذاری تولیــد و تامین و 
 بازاررسانی این محصول توسط اتحادیه مذکور 

داشته است.
رئیس هیات مدیره اتحادیه سراسری مرغداران 
تخم گذار میهن اظهار داشــت: امسال و یک ماه 
مانده به عید نوروز و ماه مبارک رمضان، مصرف 
تخم مرغ در کشــور کاهش شدیدی پیدا کرد و 
باعث شد قیمت تخم مرغ به کمتر از نرخ مصوب 
سال گذشته برسد؛ به طوری که تولیدکنندگان 
طی مدت مذکــور ۱۷ هزار تومــان زیر قیمت 
مصوب سال ۱۴۰۲ یعنی ۴۷ هزار و ۳۰۰ تومان 
و ۳۰ هزار تومان زیر قیمت واقعی این محصول 

را می فروشند.
به گفته وی، اکنون قیمــت واقعی هر کیلوگرم 
تخم مــرغ درب واحدهای تولیدی بر اســاس 
هزینه های تمام شده تولید و نرخ تورم به ۶۲ هزار 
تومان رسیده و قرار بود بعد از عید فطر نرخ های 
جدید را اعلام شــود که هنوز اعلام نشده است. 
کاشانی تصریح کرد: اکنون قیمت هر شانه تخم 
مرغ در خرده فروشــی ها و فروشگاه ها ۶۵ تا ۷۲ 

هزار تومان به فروش می رسد.
رئیس هیات مدیره اتحادیه سراسری مرغداران 
تخم گــذار میهن گفــت: طی دو ســال اخیر با 
برنامه ریزی صورت گرفته توسط اتحادیه، ایران 
از یک کشور واردکننده تخم مرغ به یک کشور 
صادرکننده تبدیل شده اســت؛ یعنی در سال 
۱۴۰۱ حدود ۵۵ هزار تن و سال ۱۴۰۲ بیش از 

۱۳۶ هزار تن تخم مرغ به کشورهای هدف صادر 
شــده اســت. وی تصریح کرد: در فروردین ماه 
امسال ۲۰ هزار تن تخم مرغ به کشورهای هدف 
همچون افغانســتان، عراق، قطر، ترکمنستان، 
امارات صادر شد و صادرات همچنان ادامه دارد. 
کاشانی بیان کرد: در حال حاضر امکان افزایش 
حجم صادرات تخم مرغ را نداریم؛ زیرا اکنون نیز 
تولیدکنندگان کشورهای دیگر به شدت اعتراض 
دارند که مرغداران ایرانی ما را ورشکسته کرده اند 
و خواستار محدودیت واردات تخم مرغ از ایران 

شده اند.
وی اضافــه کرد: قیمت هر کیلوگــرم تخم مرغ 
ایران برای صادرات نیز بین ۳۲ تا ۳۳ هزار تومان 
اســت که همین امر نارضایتی صادرکنندگان 
دیگر کشورها را در پی داشته است. رئیس هیات 
مدیره اتحادیه سراســری مرغداران تخم گذار 
میهن گفت: طبق گزارش هــای موجود، روزانه 
۳۷۰۰ تن تخم مرغ در کشور تولید می شود که 
رقم قابل توجهی است. وی با بیان اینکه پروسه 
تولیــد گله های مرغ تخمگذار کشــور ۲۰ماهه 
است، افزود: به دلیل زمان بر بودن این موضوع، 
کاهش قیمت ها و حذف گله های مرغ تخم گذار 
کشور نگران کننده است؛ زیرا اکنون با افت شدید 
قیمت ها و حذف گله ها ممکن است در نیمه دوم 

امسال با مشکل روبرو شویم.
وی با اشــاره به اینکه تولیدکنندگان تخم مرغ 
نیازمند حمایت های دولتی هستند، اظهار داشت: 
یکی از مشکلات این صنعت آن است که به دلیل 
تعیین قیمت هــای ثابت برای ایــن محصول و 
مشکلات توزیع با کاهش قیمت تخم مرغ درب 
واحدهای تولیدی، کاهش قیمت در بازار مشاهده 
نمی شــود و فقط تولیدکننــده و مصرف کننده 
زیان می دهند. کاشانی تصریح کرد: در صورتی 
که قیمت ها در بازار بر اســاس افــت و افزایش 
قیمت درب واحدهای تولیدی تعیین شود، دیگر 
مصرف کنندگان یکــی از متضرران این موضوع 

نخواهند بود.

محمد ســلیمانی، رئیس اتحادیه صنف نانوایان 
سنگکی تهران اظهار داشت: در مورد تامین گندم 
مشکلی نداریم؛ اما مشکل در تولید آرد وجود دارد. 
در حال حاضر برای برخی نانوایان پیش آمده است 
که آرد ۱۲ درصد را تحویل گرفته ولی به گونه ای 
بوده که اصلا قابلیت پخت نان را ندارد. حتما یک 
خط تولید دیگری نیز در کنار این آرد وجود دارد که 

کیفیت آرد را به شدت کاهش می دهد.
آرد کامل به دلیل حفظ اجزای اصلی دانه گندم، 
مغذی تر و سالم  تر از آرد سفید است اما متاسفانه 
با بررســی صحبت ها و مصاحبه های روســای 
اتحادیه انواع نان ها در کشور می توان به جرات 
گفت که از آرد مغذی و کامل خیلی کم در نانوایی 
ها استفاده می شود. آرد کامل هم در تهیه نان با 
کیفیت اثر گذار است و هم از نظر سلامتی برای 

خانواده ها دارای اهمیت است.
رئیس اتحادیه صنف نانوایان سنگکی تهران در 
بررسی عوامل موثر بر کیفیت آرد نان و همچنین 
دغدغه های مربوط به تهیــه آرد گفت: در مورد 
تامین گندم مشکلی نداریم اما مشکل در تولید 
آرد وجود دارد. زمانی ما مــی توانیم آراد کاملی 
داشته باشــیم که در آن آرد، جوانه گندم باقی 
بماند و همچنین از گندم نول کشــی نشود. در 
کارخانه های قدیم آرد خط تولید به این صورت 
بود که فقط گندم را درون دستگاه ها می ریختند 
و از طرف مقابل آن آرد به دســت می آورند. در 
کارخانه های قدیم دیگر به این صورت نبود که 
آرد را با دسته بندی تولید کند و به فرض آرد ۱۵ 

درصد، ۱۸ درصد یا ۲۱ درصد را داشته باشد.
وی افزود: چرخه تولید باید در یک آسیابی باشد 
که نتوان از آن نول کشی جوانه گندم انجام شود 
و در این شرایط ما قادر خواهیم بود آرد کاملی را 
به چرخه تولید نان برســانیم. اما اگر قرار باشد 
در همان خط تولیــد آرد ۱۵ درصد، ۱۸ درصد 
یا ۲۱ درصد هم تولید شــود، این شــرایط فضا 
را برای ایجاد یک فســاد در چرخه تولید آماده 

خواهد کرد.

رئیس اتحادیه صنف نانوایان ســنگکی تهران 
خاطرنشــان کرد: فرض کنید شخصی می گوید 
برای من آرد ۱۲ درصد می آیــد اما این آرد ۱۲ 
درصد واقعی نیست. به این دلیل که جوانه از آن 
آرد گرفته شده است و یا نول کشی در آن انجام 
شده است و از طرفی به خریدار می گویند که آرد 

۱۲ درصد است.
سلیمانی در ادامه عنوان کرد: همان طور که در 
مورد نانوا گفته می شود که باید یک نرخی برای 
نان مشخص شــود که صرفه اقتصادی برای آن 
داشته باشد، در مورد تولید کننده آرد هم همین 
موضوع وجود دارد. برای تولیدکننده آرد نیز باید 
یک قیمتی داده شود که در یک خط جدایی از 
تولید آرد همیشــگی، مختص تولید آرد کامل 
باشد. در این شــرایط دیگر تولیدکننده از خط 
تولیــد آرد کامل، جوانه گنــدم را حذف نکرده 
و همچنین نول کشــی نیز انجام نمی دهد؛ اما 
این آرد را با قیمت بالاتری به دست خریدار می 
رساند. این خط تولید درست مثل خط تولید آرد 
در گذشته باید باشد که آرد از یک سمت به سمت 
آسیاب ریخته شده و از طرفی دیگر آرد حاصل از 

آن را استخراج کنند.
رئیــس اتحادیه صنف نانوایان ســنگکی اظهار 
داشت: در حال حاضر برای برخی نانوایان پیش 
آمده است که آرد ۱۲ درصد را تحویل گرفته اند 
و آرد به گونه ای است که اصلا قابلیت پخت نان 
را ندارد. نانوا مجبور می شود که از یک کارخانه 
دیگری آرد گرفته و با استفاده از مخلوط آن با آرد 
قبلی، نان بهتری را پخت کرده و به دست مردم 
برساند. مشکل آن آرد ۱۲ درصدی که به دست 
نانوایان می دهند این اســت که حتما یک خط 
تولید دیگری نیز در کنار این آرد وجود دارد که 
کیفیت آرد را به شدت کاهش می دهد. سلیمانی 
در پایان گفت: تاکید می کنم باید چرخه تولید 
آرد و نان به سمت آزاد سازی حرکت کند که هم 
ایجاد یک رقابت سالم را داشته باشیم و هم مردم 

بتوانند نان با کیفیت تری را خریداری کنند.

یک خودروی استتار شده که احتمالاً کراس اوور جمع 
وجور و ارزان قیمت شرکت کیا است، در کره مشاهده 
شد. پیش بینی می شود قیمت این خودرو کمتر از 
۲۵ هزار دلار و رقیبی برای خودروهای تســلا باشد. 
خودروی Kia EV۲ کراس اور برقی کوچک و ارزان 
قیمت است. این نخســتین باری است که خودروی 
برقی کیا در محیط باز مشاهده شده هرچند عرضه آن 
در آمریکا تایید نشده است. این خبر در حالی منتشر 
شده که احتمالا تسلا برنامه های خود را برای عرضه 
خودروی مدل ۲ با قیمت ۲۵ هزار دلار دربازار متوقف 
کرده است. طبق گزارش ها، ایلان ماسک خودروی 
برقــی مقرون به صرفه را به نفع اجــرای برنامه های 
شرکت برای ساخت یک تاکسی رباتیک تمام خودران 

کنار گذاشته است.

هنوز قیمت رسمی خودرویKia EV۲ اعلام نشده 
اما نشریه الکتریک اعلام کرده احتمالا بهای خودرو 
۲۰ میلیون ون یا معادل ۱۵ هزار دلار باشد. گزارش 
های دیگر حاکی از آن است که قیمت خودروی کره 
ای کمتر از ۳۰ هزار دلار خواهد بود که بســیار ارزان 
تر از متوســط قیمت یک خودروی برقی )۵۲ هزار 
دلار(در حال حاضر است. بسیاری از تولیدکنندگان 
خودروهای برقی طی ســال های مختلف قول داده 
بودند خودروهــای برقی ارزان قیمــت انبوه تولید 
کنند اما بسیاری از آنها فراتر از طرح اولیه نرفته اند. 
خودروسازان چینی چند وسیله نقلیه برقی بسیاری 
ارزان قیمت مانند Seagullمتعلق به BYD با قیمت 
۱۱۵۰۰ دلار معرفی کرده اند، اما به دلیل تعرفه های 

وارداتی بالا هنوز به بازار آمریکا عرضه نشده اند.

نایب رئیس کمیســیون صنایع و معادن مجلس 
پیش بینی کرد شمار خودروهای وارداتی تا تابستان 
به ۴۰ هزار دستگاه برسد. علی جدی، نایب رئیس 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس از تسهیل جریان 
واردات خودرو خبر داد و اظهار کرد: مجلس ابتدا در 
قانون واردات خودرو دامنه واردکنندگان را وسعت 
داده و افــراد حقیقی و حقوقی را در زمره کســانی 
قرار داده بود که مجاز به واردات هستند، اما مجمع 
تشخیص مصلحت در این موضوع محدودیت هایی 

اعمال کــرد و در نتیجه این محدودیت ها شــمار 
شــرکت های مجاز به واردات به حدود ۲۰ شرکت 

محدود شد.
وی افــزود: واردات خودرو نقدینگی ســنگینی را 
می طلبد با این حــال وزارت صمــت از زمانی که 
موضوع قانونی شــدن دوباره واردات خودرو مطرح 
شــد انگیزه خوبی برای این کار داشــت، هر چند 
تخصیص ارز برای واردات خودرو در سال گذشته 
به تعویق افتــاد و این امر جریان واردات را بســیار 

معطل کرد.  جدی ادامه داد: اکنون شرایط بهتری 
برای تخصیص ارز رقم خورده امــا جریان واردات 
همچنان با ســرعت پیش نمی رود بــا این حال تا 
جایی که من می دانم تاکنون بیش تــر از ۱۰ هزار 
خودرو وارد شده و در مرحله پلاک گذاری قرار دارد 
 و برای واردات ۱۰۰ هزار خودرو هم ثبت ســفارش 

شده است. 
نایب رئیس کمیســیون صنایع و معادن مجلس 
تصریح کرد: البته جریان تامین ارز اکنون هم با قدرت 

پیش نمی رود اما شرایط تامین آن نسبت به سال 
گذشته بهتر شده است و اگر با همین سرعت ادامه 
یابد پیش بینی می شود تا تابستان شمار خودروهای 
وارداتی پلاک شده به ۴۰ هزار دستگاه افزایش  یابد 
و قیمت ها در بازار خودرو تا اندازه ای شکسته شود. 
وی گفت: متوسط قیمت این خودروها ۲۰ هزار دلار 
است. جدی تصریح کرد: اما برای ایجاد یک تغییر 
اساسی در بازار خودرو شــمار خودروهای وارداتی 

باید به ۱۰۰ هزار افزایش یابد.  

رئیس مرکز بین الملل و هماهنگی دیپلماسی وزارت 
نیرو گفت: از برنامه های پروژه  نیروگاهی ما در افریقا این 
است که به سمت احداث و یا حداقل طراحی نیروگاهی 
رفته و یا بعنوان مشاور و تعمیر قطعات نیروگاهی حضور 
داشته باشیم. مجتبی اکبری درباره اجرای پروژه های 
نیروگاهی در کشورهای دیگر اظهار داشت: ما در حال 
حاضر در کشور عراق، سوریه، تاجیکستان و همچنین 
سریلانکا پروژه نیروگاهی داریم و در کشور آذربایجان نیز 
در مجموعه سد خداآفرین و قیزقلعه سی هم پروژه داریم.

وی افزود: از دیگر برنامه های پروژه های نیروگاهی ما 

در دیگر کشورها این اســت که قرار شد در قاره افریقا 
کار را پیگیری کنیم، یعنی به سمت احداث و یا حداقل 
طراحی نیروگاهی در این کشــورها رفته و یا بعنوان 

مشاور و تعمیر قطعات نیروگاهی حضور داشته باشیم.
رئیس مرکز بین الملل و هماهنگی دیپلماسی وزارت 
نیرو تصریح کــرد: یکی از مواردی کــه به ما مراجعه 
می کنند این است که باتوجه به گران شدن تجهیزات 
برقی و نیروگاهی؛ تقاضا بــرای تعمیرات نیروگاهی 
است. بیشتر اعلام نیاز در این حوزه از سمت کشورهای 
آسیای میانه و کشورهای حاشیه خلیج فارس است که 

درخواست داشته اند شرکت های ما در این حوزه حضور 
داشته و نیروگاه ها را اورهال کنند. وی گفت: در کشور 
سریلانکا نیز تقاضا برای احداث یک نیروگاه ۱۰ مگاواتی 
بوده است. اکبری یادآور شــد: ما در کشورهای هدف 
هیچ سرمایه گذاری نمی کنیم بلکه بعنوان پیمانکار کار 
احداث و یا تعمیرات نیروگاه را انجام می دهیم و پول 
انجام کار را دریافت می کنیم بعبارت دیگر این پروژه ها 

هیچ هزینه ریالی و ارزی برای ایران ندارد.
وی خاطرنشان کرد: از دیگر پروژه های دیگر در دستور 
کار ما سنکرون شبکه برق بین ایران و روسیه و آذربایجان 

است که به مراحل پایانی نزدیک شده و در صورت اجرا؛ 
تبادل برق صورت خواهد گرفت. رئیس مرکز بین الملل 
و هماهنگی دیپلماسی وزارت نیرو بیان داشت: بیشتر 
تمرکز و فعالیت نیروگاهی ما در دیگر کشــورها روی 
نیروگاه های فســیلی اســت و باتوجه به اینکه احداث 
نیروگاه تجدیدپذیر در دنیا کار تقریبا جدیدی است فعلا 
در این زمینه تقاضای زیادی برای همکاری نداشته ایم و 
تنها یک مورد از ما تقاضای همکاری شده و آن تولید برق 
از انرژی باد است که با استفاده از پتانسیل پژوهشگاه نیرو 

کار را در کشور پاکستان پیگیری می کنیم.

موضوع عدم امکان اســتفاده از تصویب نامه هیأت وزیران 
مبنی بر واردات کالاهای اساسی از طریق شرکت های تعاونی 
مرزنشینان و پیله ورانی که طی سال های ۹۷ الی ۹۹ اقدام به 
صادرات کرده اند، ابلاغ شد. به گزارش مهر، گمرک ایران در 
بخشنامه ای موضوع عدم امکان استفاده از تصویب نامه هیأت 
وزیران مبنی بر واردات کالاهای اساسی از طریق شرکت های 
تعاونی مرزنشــینان و پیله ورانی که طی سال های ۹۷ الی 

۹۹ اقدام به صادرات کرده اند را ابــلاغ کرد. در این ابلاغیه 
آمده است: حســب اعلام دفتر مقررات صادرات و واردت 
سازمان توســعه تجارت به موجب نامه شماره ۲۳۶۱۴۰۷ 
مــورخ ۲۷/۱۲/۱۴۰۲ در اجرای تصمیمــات متخذه در 
کمیته کارشناسی برگشــت ارز حاصل از صادرات، امکان 
استفاده از تصویب نامه شماره ۱۵۵۲۶۹ ت ۵۸۵۹۷ مورخ 
۲۶/۱۲/۱۳۹۱ هیأت وزیران مبنی بر واردات کالاهای اساسی 

ضروری و میوه شامل برنج، چای، دانه های روغنی، نهاده های 
دامی دام زنده گوشت گاو و گوساله، مغز گردو، بادام هندی و 
همچنین میوه های گرمسیری و نارنگی از طریق شرکت های 
تعاونی مرزنشینان و پیله ورانی که طی سال های ۹۷ الی ۹۹ 
اقدام به صادرات نموده اند، میسر نیست. خواهشمند است 
دستور فرمائید با توجه به نامه شــماره ۲۱۰۱۷۶۷ مورخ 
۲۳/۱۱/۱۴۰۲ دفتر مذکور )تصویر پیوست( ضمن ارسال 

آمار و اطلاعات اظهار نامه های صادراتی و وارداتی مربوطه 
در مهلت اعتبار مصوبه به ادارات صمت استان ها، اقدامات 
قانونی لازم معمول نمایند. بدیهی است با صدور این ابلاغیه 
بخشنامه های شماره ۰۷۴۲۳۷ مورخ ۱۴۰۰.۱.۲۳ شماره 
۲۴۹۲۱۴ مورخ ۱۴۰۰.۲.۲۷ این دفتر کان لم یکن اعلام 
می گردد. مسؤولیت نظارت بر حسن اجرای این ابلاغیه بر 

عهده بالاترین مقام اجرایی گمرکات استان خواهد بود.

تهران- ایرنا- واکاوی آمارهای حمل و نقل هوایی 
حاکی است تعداد نشست و برخاست در پروازهای 
داخلی و بین المللی در ۱۱ ماهه ســال ۱۴۰۲ به 
ترتیب ۲۳۹ هــزار فروند و ۲۵ هــزار فروند بوده 
است که در مقایســه با مدت مشابه سال پیش از 
آن )پرواز داخلی ۲۴۵ هزار فروند و بین المللی ۲۱ 
هزار فروند(، به ترتیب ۲ درصد کاهش و ۱۹ درصد 

افزایش داشته است.
با بررسی روند ۱۰ ساله نشست و برخاست هواپیما 
مشخص می شــود که بیشــترین میزان نشست 
و برخاســت پروازهای داخلی و بیــن المللی به 
ترتیب در ۱۱ ماهه ســال های ۱۳۹۶ و ۱۳۹۳ به 
میزان ۳۶۹ و ۲۹ هزار فروند ثبت شــده است. در 
این مدت، بیشــترین تعداد نشســت و برخاست 

در فرودگاه های مهرآباد و مشــهد بــه ترتیب به 
میزان ۱۰۰ و ۵۱ هزار فروند و کمترین مربوط به 
فرودگاه های سمنان و شاهرود به میزان هشت و 

۱۱ فروند است.
در ۱۱ ماهه پارســال بیــش از ۵۷ درصد )۱۵۱ 
هزار فروند از مجموع ۲۶۴ هزار فروند( نشســت 
و برخاســت ها در ۲ فرودگاه مهرآباد و مشــهد 
)از ۵۲ فرودگاه تحت مالکیت و نظارت شــرکت 
فرودگاه ها( انجام شده است. به عبارت دیگر ۴۳ 
درصد )۱۱۳ هزار فروند( از نشست و برخاست ها 
در ۵۰ فــرودگاه باقی مانده انجام شــده اســت. 
همچنین ۹۰ درصد پروازها در ۱۲ فرودگاه انجام 

شده است.
میزان اعزام و پذیرش مسافر در پروازهای داخلی 

و بین المللی در ۱۱ ماهه ســال ۱۴۰۲ به ترتیب 
۲۷ میلیون و ۷۷۵ هزار نفــر و ۲ میلیون و ۹۱۶ 
هزار نفر بوده اســت که در مقایسه با مدت مشابه 
سال گذشته )داخلی ۲۸ میلیون و ۲۶۹ هزار نفر 
و بین المللی ۲ میلیون و ۵۶۸ هزار نفر( به ترتیب 
۲ درصد کاهش و ۱۴ درصد افزایش داشته است. 
با بررسی روند ۱۰ ســاله اعزام و پذیرش مسافر 
مشخص می شــود که بیشــترین میزان اعزام و 
پذیرش مسافر در پروازهای داخلی و بین المللی 
به ترتیب در ۱۱ ماهه ســال های ۱۳۹۶ و ۱۳۹۳ 
به میزان ۴۴ میلیون و ۴.۴ میلیون نفر ثبت شده 

است.
همچنین مقایسه عملکرد ۱۱ ماهه سال ۱۴۰۲ با 
مدت مشابه ســال های ۱۳۹۶ و ۱۳۹۳ به ترتیب 

کاهش ۳۷ و ۳۴ درصدی را نشان می دهد. بیشترین 
تعداد اعزام و پذیرش مسافر در فرودگاه های مهرآباد 
و مشهد به ترتیب به میزان ۱۲ و هفت میلیون نفر و 
کمترین مربوط به فرودگاه های سمنان و شاهرود به 

میزان ۵۲۸ و ۵۳۹ نفر است.
در ۱۱ ماهه سال گذشته بیش از ۶۰ درصد )۱۹ 
میلیون نفــر از مجموع ۳۱ میلیــون نفر( اعزام و 
پذیرش مســافر در ۲ فرودگاه مهرآباد و مشــهد 
)از ۵۲ فرودگاه تحت مالکیت و نظارت شــرکت 
فرودگاه هاا که در آنها پرواز انجام شــده اســت( 
انجام شده اســت. به عبارت دیگر ۴۰ درصد )۱۲ 
میلیون نفر( اعزام و پذیرش مسافر در ۵۰ فرودگاه 
باقی مانده انجام شده است. همچنین ۹۰ درصد 

پروازها در ۱۰ فرودگاه انجام شده است.

همزمان با رشد فناوری های 
جدید در دنیا ماهیت بسیاری 
از کسب وکارها در ایران هم از 
سنتی به مدرن تغییر یافته و از 
آن با نام اقتصاد دیجیتال یاد 
می شود و طبق بررسی ها و اعلام مسئولان اگر اقتصاد 
دیجیتال بخواهد در کشور پیاده ســازی شود و به نرخ 
رشد و توسعه خوبی برسد، به زیرساخت های فیبرنوری 

نیاز است.
به گزارش ایســنا، امروزه اقتصاد دیجیتال یک موضوع 
راهبردی در بسیاری از کشــورهای توسعه یافته و در 
حال  توسعه دنیا به شمار می رود و تنها محدود به حوزه 
ارتباطات و فناوری اطلاعات نیست بلکه اقتصاد دیجیتال 
توانمندساز همه بخش های کشور برای اهداف توسعه ای 

و پیشرفت و رشد تولید خالص ملی است.
نکته مهم این اســت اقتصاد دیجیتال بــا به کارگیری 
ابزارهــای دیجیتال ماننــد اینترنت، دســتگاه های 
هوشــمند و فناوری هــای نویــن نظیــر بلاکچین، 
اینترنت اشــیاء، فضای ذخیره ســازی و محاســبات 

 ابری و هــوش مصنوعی رویه های مرســوم را متحول 
ساخته است.

به اعتقاد کارشناسان عامل اصلی ایجاد ثروت در اقتصاد 
دیجیتال، ســرمایه های فکری و غیرملموس اســت. 
در اقتصادی کــه تولید و بهره بــرداری از دانش یکی از 
معیارهای مهم برای رقابت بین ســازمان ها به شــمار 
می رود، طبیعی است که اطلاعات و دانش در هسته  همه  
فعالیت ها قرار بگیرد؛ بر این اساس اقتصاد دیجیتال ذاتا 
اقتصادی دانش محور است و در آن بخش قابل توجهی از 
ارزش آفرینی، مرهون سرمایه های فکری و غیرفیزیکی 

است.
افزایش بهره وری، ایجاد اشــتغال و کاهش هزینه ها از 
جمله مزیت های مهمی است که برای این حوزه در نظر 
گرفته شده است. اما در کنار مزیت های گفته شده از آن 
جایی که چند سالی است به اقتصاد دیجیتال در کشور 
همانند سایر کشورها توجه شده، اما تحقق این موضوع به 
ملزوماتی نیاز دارد؛ پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارها 
یکی از لازمه های توسعه اقتصاد دیجیتال است، موضوعی 

که مسئولان هم به آن اشاره و مهم می دانند.
پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارها یکی از تکالیف 
وزارت ارتباطات در بحث شــبکه ملــی اطلاعات اجرا 

می شود و وزارت ارتباطات در این پروژه مکلف به ایجاد 
۲۰ میلیون پوشش فیبرنوری در سراسر کشور شده است. 
در این باره نماینده ویژه وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
معتقد اســت اگر اقتصاد دیجیتال بخواهد در کشــور 
پیاده سازی شود و به یک نرخ رشد و توسعه خوبی برسد، 
نیاز به زیرساخت های فیبرنوری است. علاوه بر آن اگر 
اقتصاد دیجیتال بخواهد در کشور پیاده سازی شود و به 
یک نرخ رشد و توسعه خوبی برسد نیاز به زیرساخت های 

فیبرنوری وجود دارد.
در همین رابطه عیسی زارع پور- وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات- پیشتر با اشاره بندهای قانونی پیش بینی شده 
در قانون برنامه هفتم برای توسعه اقتصاد دیجیتال تأکید 
کرد که باید با تمام ظرفیت بــرای برطرف کردن موانع 

اقتصاد دیجیتال تلاش کنیم.
او همچنین تاکید کرده که به همین منظور جلســات 
کمیسیون راهبری به صورت جدی و منظم باید برگزار 
شود و چالش های احصا شده ی حوزه اقتصاد دیجیتال 
در دستور کار قرار گیرد تا این حوزه به جایگاه شایسته 
خود در کشور برسد. بنابراین با بررسی های انجام شده 
از ابتدای دولت و مشورت با متخصصان و فعالان صنعت 
ارتباطات این نتیجه حاصل شده است که تنها راه حل 

ریشه ای مشکل ارتباطات کشور از جمله اقتصاد دیجیتال 
و تحقق سهم ۱۵ درصدی آن، پروژه فیبرنوری منازل و 

کسب و کارها است.
بر اساس برنامه هفتم توسعه، سهم اقتصاد دیجیتال از 
۷.۹ باید به ۱۵ درصد برسد. همچنین بر اساس این برنامه 
آثار اقتصادی و سنجش میزان نفوذ و کاربرد فناوری در 
صنایع و بخش های مختلف نیز به مرکــز آمار ایران با 

همکاری وزارت ارتباطات سپرده شده است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

کیفیت زندگی با رشد فناوری ارتقا می یابد

سهم ۱۵ درصدی اقتصاد دیجیتال در برنامه هفتم

کیا رقیب ارزان قیمت تسلا را روانه خیابان کرد

۴۰ هزار خودروی وارداتی تا تابستان پلاک گذاری می شود

برنامه ایران برای اجرای پروژه نیروگاهی در افریقا

واردات کالاهای اساسی از طریق مرزنشینان محدود شد

افزایش ۱۹ درصدی پروازهای خارجی

فروش تخم مرغ زیر قیمت مصوب سال گذشته

انتقاد از آرد بی کیفیت در نانوایی ها
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فناوری و 
اطلاعات

اخذ مجوز جذب یک هزار نخبه علمی
معاون وزیر نیرو از اخذ مجوز جذب یک هزار نخبــه علمی در زیر مجموعه های 
وزارت نیرو خبر داد و گفت: در این راستا تا کنون ۶۰ نفر جذب شده اند و فرآیند 
جذب ۱۲۶ نفر نیز در حال انجام است. مریم کارگر نجفی معاون تحقیقات و منابع 
انســانی وزیر نیرو گفت: رویکرد ما بهره گیری هر چه بیشتر از توان نخبگان در 

مجموعه های وزارت نیرو است.
وی ادامه داد: در زمان حاضر از حدود ۱۰ هزار شرکت دانش بنیان فعال در کشور 
بیش از هزار شرکت در حوزه وزارت نیرو فعال هستند که زمینه فعالیت ۸۰ درصد 
از این شرکت ها نیز در حوزه برق است. کارگر نجفی در بخش دیگری از سخنان 
خود با بیان اینکه وزارت نیرو در دولت سیزدهم توفیقات خوبی داشته است، اظهار 
کرد: عمده این موفقیت در گذر از پیک تابستان ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ در حوزه آب و برق 
خود را نشان داد. معاون تحقیقات و منابع انسانی وزیر نیرو از اخذ مجوز جذب یک 
هزار نخبه علمی در زیر مجموعه های وزارت نیرو خبر داد و گفت: در این راســتا 

تا کنون ۶۰ نفر جذب شده اند و فرآیند جذب ۱۲۶ نفر نیز در حال انجام است.
معاون تحقیقات و منابع انســانی وزیر نیرو به ســرعت گرفتن جهاد آبرسانی به 
روستاها در کشور اشاره کرد و گفت: رکورد زنی در کاهش اجرای پروژه ها از نظر 
زمانی، از دیگر موفقیت های وزارت نیرو در دولت سیزدهم است. همچنین وزارت 
نیرو در حوزه نظام بهره وری طی ۲ سال گذشته رتبه برتر را در جشنواره شهید 
رجایی کسب کرده است. شایان ذکر است، به منظور تحول در دستگاه های اجرایی 
و ارتقا نظام حکمرانی کشور، طرح جذب نخبگان و استعدادهای برتر علاقه مند 
به فعالیت در دستگاه های دولتی به همت بنیاد ملی نخبگان اجرایی می شود، در 
این طرح نخبگان و استعدادهای برتر شناســایی و برای اشتغال به دستگاه های 
اجرایی معرفی می شوند. شناسایی مشمولان این تسهیل، بر اساس آخرین مدرک 
تحصیلی، امتیاز حاصل از فعالیت های نخبگانی و تأیید کارگروه تخصصی انجام 
می شود. متقاضیان در صورت کسب حداقل امتیاز لازم )بر اساس آخرین مدرک 

تحصیلی( و احراز سایر شرایط، از مزایای این تسهیل بهره مند می شوند.

ایرانیان خارج از کشور برای تاسیس شرکت دانش بنیان 
حمایت می شوند

معاون سرمایه انسانی سازمان توسعه همکاری های علمی و فناورانه بین المللی 
گفت: این سازمان از متخصصان خارج از کشــور که قصد تاسیس شرکت دانش 

بنیان در ایران دارند، حمایت مالی و زیرساختی می کند.
سید علی حسینی با تشریح جزییات مدل حمایتی سازمان توسعه همکاری های 
علمی و فناورانه از فناوران و محققان ایرانی خارج از کشور در قالب پروژه و پلتفرم 
»کانکت پلاس« افزود: هدف از کانکت پلاس، طراحی سامانه ای برای همکاری 
با متخصصان ایرانی خارج از کشور است و برنامه و تسهیلاتی برای نخبگانی که 
به ایران باز می گردند، در نظر گرفته شده است. وی ادامه داد: براساس این پروژه 
نخبگان و فارغ التحصیلانی که پیش از این در خارج از کشور شرکت تأسیس یا 
محصولی تولید کردند و می خواهند مشابه آن را در ایران تولید یا شرکت دانش 

بنیان در ایران تأسیس کنند، مورد حمایت اولیه و فناورانه قرار می گیرند.
معاون توسعه روابط علمی و سرمایه انسانی سازمان توسعه همکاری های علمی و 
فناورانه بین المللی با بیان اینکه با همکاری صندوق نوآوری و شکوفایی، یک گرنت 
۵۰۰ میلیون تا یک میلیارد تومانی بلاعوض و همچنین جذب سرمایه از صندوق 
ها و وی سی های همکار کانکت به افرادی که به دنبال تأسیس شرکت دانش بنیان 
هستند، اعطا می شــود، گفت: همچنین امکانات زیرساختی و فضاهای مازاد در 
پارک  های فناوری پردیس، دانشگاه صنعتی شریف، تهران، اصفهان، شیراز و … 

در اختیار این افراد قرار داده می شود.
براســاس اعلام معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، 
حسینی یادآور شد: این سازمان در مدت ۲ ماه و نیم ۳۸۰ پروپوزال دریافت کرده 
است، تصریح کرد: از این تعداد ۱۰۰ پروپوزال به شرکت دانش بنیان تبدیل شد و 
باقی طرح ها در حال داوری و ارزیابی است. همچنین ما پروژه های این افراد را به 
سرمایه گذاران معرفی می کنیم چرا که گاهی برخی طرح ها به حمایت بالای چند 
میلیارد تومان نیاز دارند و از آنجا که این پروژه ها پیش از آن اجرایی شده، ریسک 

سرمایه گذاری شأن کمتر است.
وی دومین حمایت در قالب پروژه کانکت پلاس را حمایت از محققان پسادکتری 
عنوان کرد و اظهار داشت: در همین راســتا از هزار و ۷۰۰ محقق پسادکتری در 
سال ۱۴۰۲ حمایت کردیم. فرد ابتدا باید پروپوزال خود را در پلتفرم کانکت پلاس 
بارگذاری کند و ما قبل از ارائه درخواست ، وی را به دانشگاه یا پژوهشگاه معرفی 
می کنیم و اگر پروپوزال فرد تأیید شود، در دانشگاه جذب و علاوه بر اعطای حقوق 
استادیار پایه و یک گرنت حدود ۳۰۰ میلیون تومانی به مدت یک سال بیمه می 

شود.

افزایش ۵ برابری صادرات شرکت های دانش بنیان 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاددانش بنیان ریاست جمهوری در گزارشی از افزایش 
حدود پنج برابری صادرات شرکت های دانش بنیان از سال ۱۳۹۹ تا سال ۱۴۰۱ خبر 

داد.
طبق این گزارش در سال های ۱۳۹۹ تا ۱۴۰۱ صادرات شرکت های دانش بنیان با رشد 
حدود ۱۰۰ درصدی در هر سال از ۲۹۶ میلیون دلار به هزار و ۱۳۲ میلیون دلار افزایش 
یافت و در این مدت واردات شرکت های دانش بنیان نیز با رشد سالانه حدود ۵۰ درصد 

از هزار و ۶۳۳ میلیون دلار به سه هزار و ۸۵۵ میلیون دلار رسید.
در این گزارش آمده است: بر اساس گزارشی تحلیلی از ۱۷۷ هزار کوتاژ صادرات و واردات 
و بیش از ۵/۵ میلیون داده گمرک جمهوری اسلامی ایران و معاونت توسعه شرکت های 
دانش بنیان، شرکت های نوآور با سهم حدود ۲۰ درصدی از کل شرکت های دانش 
بنیان، ۶۷ درصد درآمد و بیش از ۷۵ درصد صــادرات و واردات این حوزه را در اختیار 
دارند. این در حالی است که شرکت های فناور با سهم کمتر از هفت درصد از کل شرکت 
های دانش بنیان حدود ۳۰ درصد درآمد و بیش از ۲۰ درصد تجارت خارجی دانش 

بنیان را در کارنامه خود دارند.
بنابر این گزارش، در این سال ها، حوزه فناوری مواد شیمیایی بیشترین سهم از صادرات 
را با حداقل ۵۰ درصد دارا بوده اند و این نسبت هر ســاله افزایش داشته است، حوزه 
فناوری های ماشــین آلات، برق و الکترونیک و دارویی به ترتیب در رتبه های بعدی 
صادرات قرار دارند. تنهــا حوزه فناوری که تراز تجاری مثبت دارد، حوزه پیشــرفته 

شیمیایی است.
طبق این گزارش، ارزش وزنی صادرات محصولات دانش بنیان بر اســاس داده های 
معاونت توسعه اقتصاد دانش بنیان، ۱۳ درصد افزایش و به صورت همزمان ارزش وزنی 
واردات این شرکت ها ۱۰ درصد کاهش یافته است؛ بدین معنی که علاوه بر افزایش 
حجم صادرات دانش بنیان، عمق ساخت داخل محصولات دانش بنیان صادراتی نیز 

افزایش یافته است.
بررسی داده های مربوط به مقصد صادرات شرکت های دانش بنیان نیز نشان می دهد 
براساس آن حدود ۸۰ درصد صادرات شرکت های دانش بنیان به کشورهای آسیایی 
بوده و در عین حال حدود ۹۰ درصد واردات شــرکت های دانش بنیان از کشورهای 
آسیایی است. البته ۳۶ درصد واردات و ۲۲ درصد صادرات شرکت های دانش بنیان 
مربوط به کشور امارت برای صادرات مجدد و واردات مجدد به مبادی و مقاصد تجاری 
دیگر است. نکته قابل تامل اینکه بر اساس داده های مندرج در این گزارش، حدود نیمی 
از صادرات شرکت های دانش بنیان دراین سال ها مربوط به صادرات کالای دانش بنیان 

آنها بوده است.

اخبار

قائم مقام بنیاد ملی نخبگان 
از راه اندازی خانه نخبگان به 
عنوان بستری برای شناسایی 
کنشگران علمی متناظر با نیاز 
دســتگاه های اجرایی کشور 

خبر داد.
سیدسلمان سیدافقهی در نشست هم اندیشی جمعی از 
نخبگان که با حضور سیدمحمدهادی سبحانیان، معاون 
وزیر و رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور برگزار شد، 
بر لزوم توجه جدی به جذب نخبگان علوم انسانی تاکید 
کرد و گفت: بنیاد ملی نخبگان نسبت به معرفی نیروهای 
توانمند به ســازمان اداری اســتخدامی کشور آمادگی 

کاملی دارد.
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان در ادامه از راه اندازی خانه 
نخبگان به عنوان بســتری برای شناســایی کنشگران 
علمی متناظر با نیاز دســتگاه های اجرایی کشور شامل 
وزارت اقتصاد و دارایی، وزارت صمت و وزارت نفت خبر 
داد. ســیدافقهی با بیان اینکه تعریف بنیاد از فرد نخبه 
نسبت به گذشته تغییر کرده است، گفت: در دوره جدید 
فعالیت هــای بنیاد، نخبه، صرفا نخبــگان آکادمیک را 
شامل نمی شود، بلکه نخبگان مدیریتی، اجرایی، مهارتی  

و... نیز در این خانواده به شمار می آیند.

رویکرد بنیاد در تعامل با نخبگان به سمت 
شناسایی فعال در حرکت است

قائم مقام بنیاد ملی نخبگان در ادامه با بیان اینکه رویکرد 
بنیاد در تعامل با نخبگان به ســمت شناسایی فعال در 
حرکت است، گفت: رویکرد اکتفا به خوداظهاری افراد 

نخبه به پایان راه خود خواهد رسید، چرا که ممکن است 
همه افراد واجد شرایط، خودشــان را در معرض اظهار 
قرار ندهند. در فرآیند شناســایی، حین رفت و برگشت 
اقدامــات میان بنیــاد و دســتگاه ها، نخبه های واقعی 

شناسایی خواهند شد.
سیدافقهی سپس با اشاره به فرآیند طولانی گزینش در 
پروسه جذب نخبگان، گفت: در فراخوان جذب نخبگان 
در سال ۱۴۰۱ از میان ۷هزار نفر حدود هزار و ۳۰۰ نفر 
در گزینش علمی بنیاد و کانــون ارزیابی مورد پذیرش 
قرار گرفتند و به دستگاه ها معرفی شدند و طبق آخرین 
آمار از میان این نفرات ۱۸۹نفر در دستگاه ها مشغول به 
کار شده اند. وی در ادامه تعریف سیستمی کارآمد جهت 
شناسایی و صحت ســنجی توانمندی افراد را از الزامات 
همکاری دستگاه ها و بنیاد دانســت و این امر را اقدامی 
در جهت هموار کردن مســیر سخت و طولانی گزینش 

قلمداد کرد.
ســیدافقهی با بیان اینکه با تعریف جدید از فرد نخبه و 
مستعد، مسیر تربیت نیز اصلاح می شود، گفت: سیاست 
استفاده بهینه از ظرفیت نخبگانی کشور ایجاب می کند 
تمرکز بر اثرگذاری بیشــینه نخبگان باشد تا در بستر 
همکاری و در زمان مناســب بهترین بهره وری حاصل 

شود.
سیدمحمدهادی ســبحانیان، معاون وزیر و رئیس کل 
سازمان امور مالیاتی کشور نیز در این نشست، با اشاره 
به توصیه های رهبر انقلاب اسلامی مبنی بر به کارگیری 
توان و تفکر نخبــگان در دســتگاه های اجرایی و نظام 
مسائل کشــور، گفت: پیش از این سیستم اداری کشور 
به صورت سنتی اداره می شــد و بدنه اجرایی دستگاه ها 
۳۰سال در همین فضا رشد کرده و با فناوری نامأنوس 
اســت. وی ادامه داد: امروز دغدغه ما جذب نخبگان در 
سیستم است تا سازمان بعد از خروج نیروهای پیشین، 

دغدغه و مشــکلی برای جذب نیروی توانمند و اثرگذار 
نداشته باشد.

همکاری بنیاد با ۱۵۰ هیات اندیشه ورز
در ادامه این نشست، یاســین کیخا معاون سرآمدان و 
نخبگان بنیاد ملی نخبگان، گفــت: بنیاد با ۱۵۰ هیات 
اندیشه ورز همکاری دارد که شناســایی اعضای آن به 
دو صورت فعــال و فراخوان محور اســت. همچنین در 
دستگاه ها میزهای نخبگانی با حضور نخبگان و مدیران 
و افراد ذی نفع فعال اســت که با رویکردهای متعدد و با 
تضارب آرا ایده های خود را به رای افراد و اجرا می رسانند.
وی در ادامه بیــان کرد: هدف هیات های اندیشــه ورز 
همیشه حل مساله نیســت، بلکه گاهی ایجاد گفتمان 
می تواند هدف اساســی آن باشــد. لازم به ذکر اســت 
رویدادهای نخبگانی نیز بــا همین هدف و ایجاد فضای 

واقع بینانه از مشکلات کشور برگزار می شوند.

آسیب های تخطی از قوانین با کمک نخبگان 
قابل رفع است

فرشاد سلیمانی، معاون توســعه و مدیریت منابع بنیاد 
ملی نخبگان نیــز در ادامه این نشســت، گفت: برخی 
از مسائل کشــور بدون نظارت و وضع قانون به یکی از 
ظرفیت های تخطی از قوانین موجود تبدیل شده اند که 
با کمک نخبگان این مسائل قابل حل هستند، به عنوان 
مثال حوزه رمز ارزها را شاهد هستیم که به سبب نبود 
قانون و نظارت های لازم به یکی از بسترهای فرار مالیاتی 

تبدیل شده است.
به نقــل از بنیــاد ملی نخبــگان، در پایان ایــن دیدار 
ضمن ایجاد مقدمــات همکاری های بیــن بنیاد ملی 
نخبــگان و ســازمان امــور مالیاتــی کشــور، مقرر 
شــد: بســتر مشــارکت نخبــگان در حل مســائل 
 ملی، فراهــم شــود و اقدامــات لازم در دســتور کار

 قرار گیرد.

هشدار درباره تبدیل شدن حوزه رمزارز به بستر فرار مالیاتی

خانه نخبگان ایجاد می شود
News kasbokar@gmail.com

تسلا که با رقابت از سوی خودروسازان برقی چینی و 
کاهش فروش محصولاتش روبرو شــده، برای کنترل 
سهم خود در بازار، قیمت محصولاتش در اروپا، چین، 

خاورمیانه و آفریقا را کاهش داده است.
تســلا قیمت خودروهایش در چند بــازار بزرگ خود 
از جملــه چین و آلمــان را کاهش داده اســت. پیش 
از این، شــرکت قیمت محصولاتــش در آمریکا را نیز 
کاهش داده بــود. کاهش بهای خودروهای تســلا در 
حالی اتفــاق می افتد که شــرکت بــا کاهش فروش 
و تشــدید کارزار قیمت بین خودروهــای الکتریکی 

 به خصــوص از ســوی خودروســازان برقــی چینی 
روبرو است.

ماه گذشــته ایلان ماسک مدیر ارشــد اجرایی تسلا 
اعلام کرد تعداد محموله های جهانی بارگیری شــده 
این شرکت در ۳ ماهه نخست سال برای نخستین بار 
به پایین ترین میزان طی ۴ ســال اخیر رسیده است. 
ماسک در پستی در پلتفرم ایکس نوشت: قیمت های 
تسلا باید مرتب تغییر کنند تا با تولید و تقاضا همخوان 
شوند. تسلا که بزرگترین خودروساز برقی بازار است، 
جنگ قیمت را بیش از یک سال قبل و با کاهش قابل 

توجه قیمت محصولاتش، آنهم به بهای از دست رفتن 
حاشیه سود آغاز کرد.

طبق وب سایت رسمی شرکت، قیمت پایه خودروی 
»مدل ۳« در چین ۱۴ هزار یوان)۱۹۳۰ دلار( کاهش 
یافته و به ۲۳۱ هزار یوان)۳۲ هزار دلار( رسیده است. 
در آلمان نیز قیمت خودروی مــدل۳ با محور عقب از 
۴۲۹۹۰ به ۴۰۹۹۰ یوروی کاهش یافته است. علاوه بر 
آن قیمت خودروهای تسلا در کشورهای اروپایی دیگر، 

خاورمیانه و آفریقا نیز کاهش یافته است.
تسلا اعلام کرد بهای خودروهای مدلY، مدل ایکس 

و مدل اس ۲ هزار دلار کاهش یافته اســت. روز شنبه 
نیز شــرکت اعلام کرد بهای نرم افــزار کمک راننده 
کاملا خودران در آمریــکا از ۱۲ به ۸ هزار دلار کاهش 
یافته است. از سوی دیگر باید توجه داشت این شرکت 
در تجدید مدل های قدیمی خود کنــد عمل کرده و 
همزمان نرخ سود بالای بانکی تمایل مصرف کنندگان 
به محصولات و کالاهای گرانقیمت را کاهش داده است. 
از سوی دیگر شرکت های خودروسازی برقی رقیب در 
چین ) بزرگترین بازار خودروی جهان( مدل های ارزان 

قیمت تری را به بازار عرضه می کنند.

پژوهشــگران گروه مهندســی مکانیک بیوسیستم 
دانشگاه تربیت مدرس طی پژوهشی موفق به ساخت و 
ارزیابی سامانه  خورشیدی هوای گرم برای جلوگیری از 

سرمازدگی درختان در زمستان شدند.
به گزارش دانشــگاه تربیت مدرس؛ سرمازدگی یکی 
از مهمتریــن عوامل خســارت زا در تولید محصولات 
کشاورزی در کشور بوده و صدمات جبران ناپذیری را 
به چرخه تولید و اقتصاد کشاورزی وارد می کند. پهنه 
وسیعی از حاصل خیزترین مناطق تولیدی کشور در 
معرض این تهدید جدی قرار دارنــد. از طرفی انرژی 
خورشــیدی در باغ ها و گلخانه ها بــرای تأمین انرژی 
پایدارکاهش انتشار گازهای گلخانه ای و حفظ محیط 

زیست، افزایش امنیت انرژی و غذایی وافزایش عملکرد 
و کیفیت محصولات کشــاورزی تأثیر بسزایی داشته 

است.
بنیامین کلاگر کارشــناس ارشــد مهندسی مکانیک 
بیوسیستم-انرژی های تجدید پذیر که این تحقیق در 
قالب پایان نامه وی انجام شده است ضمن بیان مطلب 
فوق در خصوص سرمازدگی درختان و روش های مقابله 
با آن گفت: سرمازدگی درختان زمانی رخ می دهد که 
دمای هوا به حدی پایین برسد که رطوبت درون گیاه به 
صورت یخ منجمد شود و بافت های گیاهی دچار آسیب 
شوند. برای جلوگیری از سرمازدگی درختان، روش های 
مختلفی وجــود دارد که در این تحقیق یک ســامانه 

خورشیدی استوانه هوای گرم افقی برای جلوگیری از 
سرمازدگی درختان پیشنهاد شده است.

وی افزود: استوانه ی هوای مورد استفاده در این پژوهش 
برای هدایت هوای گرم و ذخیره انرژی حرارتی استفاده 
شده، جنس آن از پلاستیک ضخیم و به رنگ مشکی 
انتخاب شده است تا بتواند در طول روزحداکثر حرارت 
را در خود ذخیره کند و در طول شب با انتقال به بیرون 
مانع از سرمازدگی درختان شود. استوانه انتخاب شده 

دارای قطر ۵/۱ و طول۶ متر است.
پژوهشگر دانشگاه ادامه داد: سامانه پیشنهاد شده در 
چند روز متوالی ارزیابی گردید. تأثیر متغیرهای مستقل 
)شدت تابش، سرعت هوا، دمای محیط( بر متغیرهای 

وابسته مثل دمای استوانه هوا در طول روز که هوای آن 
گرم می شود و در طول شب متغیر مستقل دما و رطوبت 
نسبی و سرعت باد بوده است که گرما به بیرون منتقل 

می شود، مورد بررسی قرار گرفت.
وی در تشریح نتایج اظهار داشت: نتایج حاصل از این 
پژوهش نشــان داد که دمای هوای داخل استوانه در 
طول روز تا ۶۰ درجه گرم می شود. گرمای ذخیره شده 
با این سامانه در طول شب کاهش یافت و پس از حدود۷ 
ساعت با دمای محیط برابر شد؛ بنابراین برای افزایش 
کارآیی آن لازم بود از گرداورنده حرارتی خورشــیدی 
استفاده شــود که قابلیت بیشــتری در نگهداری دما 

داشته باشند.

تهران- ایرنا- معاون پژوهش و فناوری دانشگاه صنعتی 
امیرکبیر، با اشاره به اهمیت ارتباط دانشگاهیان با صنایع 
اظهار داشت: مهم ترین مشکل در این زمینه این است 
که صنایع به طور کلی نیازهای فناورانه خود را به  خوبی 
نمی شناسد. موضوع ارتباط دانشگاه ها با صنعت، یکی از 
موضوعات مهم در حیطه کاری وزارت علوم و معاونت 
پژوهشی این وزارتخانه و بهبود و افزایش ارتباط دانشگاه 
با صنعت به معنــای نفوذ دانش روز و دســتاوردهای 

دانشگاه و دانشگاهیان در صنایع کشور است.
این موضوع همیشــه مهم و مورد تاکیــد وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری بوده و سیاســت های مختلفی برای 
این امر در وزارت علوم طراحی و اجرا شــده است که از 
طرح فرصت مطالعاتی اعضای هیات علمی دانشگاه ها و 
مراکز علمی در جامعه و صنعت تا اهمیت و لحاظ شدن 
موضوع ارتباط با صنعت و داشــتن قراردادها با صنایع 
در آیین نامه های مختلف اعضای هیات  علمی شــامل 
آیین نامه ترفیع، ارتقا و تبدیل وضعیت آنها را دربرمی گیرد. 
قراردادهای ارتباط با صنعت در سال ۱۴۰۱، به ۱۱ هزار و 
۲۱۲ هزار قرارداد رسید، مبلغ کل قراردادها نیز به ۵ هزار 

و ۸۰۹ میلیارد تومان افزایش یافته است.
محمد جواد عامری شهرابی در گفت وگو با ایرنا در مورد 
تامین و افزایش بودجه های پژوهشی در این دانشگاه 
اظهار داشت: در حوزه پژوهش برنامه ما این است که از 
طریق درآمدهایی که استادان از ارتباط با صنعت کسب 
می کنند هم استادان را با صنایع مرتبط و هم نیازهای 

خود را رفع کنیم.
وی ادامــه داد: دانشــگاه امیرکبیر ســعی کرده در 
حوزه ارتباط با صنعت بســیار فعال باشــد؛ با وجود 
این، در دانشــگاه صنعتی امیرکبیر که جزء فعال ترین 

دانشگاه هاست از سال ۱۳۸۴ تاکنون حدود ۱۹ تا ۲۰ 
درصد استادان با صنعت ارتباط و قرارداد دارند و حدود 
۸۰ درصد اســتادان ارتباط پروژه صنعتی ندارند. این 
نشان می دهد ظرفیت زیادی داریم که اگر به کار گرفته 
شود هم درآمدزایی دانشگاه افزایش می یابد و هم دانش 

دانشگاه در صنایع نفوذ می کند.
دانشیار دانشکده مهندســی نفت دانشگاه امیرکبیر با 
ارائه مثالی در زمینه دشــواری های ارتباط دانشگاه با 
صنایع افزود: برای نمونه استادان ما متوجه شده اند یکی 
از قطعات یک نمونه از خودروهایی که یک شرکت های 
خودروســازی داخلی درســت می کند، مرتب خراب 
می شود و بعد از آزمایش در دانشگاه بدون دریافت هیچ 
پولی از شرکت، مشکل را مشخص و راه حل آن را پیدا 
کردند. این موضوع را به صــورت خصوصی به مدیران 
آن شــرکت هم اعلام کرده ایم، البته امکان برگزاری 
جلسه نداشته ایم ولی مشــکل را منعکس کردیم که 

بی نتیجه بود.
یکی از بزرگ ترین مشــکلاتی که باعث شده استادان 
ارتباط خوبی با صنایع نداشــته باشند و در نتیجه هم 
دانشگاه ها از این درآمد بی بهره شوند و هم درآمدهای 
پژوهشی کاهش یابد و هم صنایع نتوانند از دانش تولید 
شده در دانشگاه ها بهره مند شوند؛ این است که صنعت 

نیازهای خود را به  خوبی نمی شناسد.
عامری توضیح داد: هر بار استادی از دانشگاه به صنعت 
مراجعه می کند و می پرســد نیازهای شــما چیست، 
می گویند روی سایت ما هســت و معمولا هم عنوان 
پروژه هایی را روی ســایت اعلام کرده اند؛ ولی بعد از 

اینکه استاد دانشگاهی روی هر موضوعی تحقیق کرد 
و چند ماه وقت گذاشت، معمولا صاحب صنعت بیان 
می کند که این موضوع اکنون اولویت ما نیست. به نظر 
می رسد صنایع را مجبور کرده اند که نیازهای فناورانه 
و پروژه های خود را ابلاغ کنند و صنایع هم از یک فرد 
خواسته اند این نیازها را روی سایت اعلام کند و در این 

زمینه جدی نیستند.
وی تاکید کرد: ما آماده ایم نیازهای صنعت را برطرف 
کنیم ولی دانشــگاه تا حد مشخصی می تواند نیازهای 
فناورانه را برطــرف کند و دســتاوردها و محصولات 
را تا ســطح آمادگی فناورانه ۱ تا ۶ ارائه دهد و بیشتر 
از این دســتاورد باید در پژوهشــگاه ها و شرکت های 
دانش بنیان توســعه یابد. ولی صنعت در این حد هم 
از دانشگاه استفاده نمی کند. قبول داریم دانشگاه هم 
مشــکلاتی دارد، هر چند از نظر آموزشی و پژوهشی 
دانشگاه ها معمولا خوب کار می کنند؛ در ورود به بازار 

کار مشکلاتی دارد و دنبال رفع این مشکلات هستیم.

بودجه پژوهش صرف بخش های دیگر می شود
عامری یادآور شــد: در صنعت تقاضــای واقعی برای 
دانش دانشگاه وجود ندارد. تقاضای واقعی یعنی اگر هر 
صنعتی نیاز فناورانه خود را بیان کرد و استاد دانشگاه 
برای رفع آن نیاز وقت گذاشت و به نتیجه یا دستاوردی 
رسید، صنعت از آن دستاورد استفاده کند. به طور کلی 
اگر وزارتخانه های مرتبط با صنایع مانند وزارت نفت، 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارت جهاد کشاورزی و 
بقیه این وزارتخانه ها نیازهای واقعی خود را بیان کردند 

و اگر مدتی برای رفع این نیاز وقت گذاشته شد، از آن 
استفاده کنند. گاهی هم از صنایع می خواهیم داده های 
لازم را به ما بدهند تا بر اساس آن مشکلات را رفع کنیم 

ولی در این حد هم با ما همکاری نمی کنند.
معاون پژوهشی دانشــگاه صنعتی امیرکبیر در مورد 
سامانه نان و میزان موفقیت این سامانه در رفع نیازهای 
فناورانه دستگاه ها اظهار داشت: سامانه نان که از سال 
۱۴۰۱ تاسیس شــده اســت و خود من بر اساس این 
ســامانه دانشــجوی دکتری با موضوع مشخص رفع 
نیازهای فناورانه گرفتم. اصل این طرح خوب اســت و 
در دانشگاه امیرکبیر هم از آن استفاده کردیم و وزارت 
علوم برای رفع نیازهای صنایع و مرتبط کردن دانشگاه و 
صنایع این سامانه راه انداخته است ولی هنوز مشکلات 

دیگری داریم.
وی ادامه داد: بــرای نمونه تصویب شــده که میزان 
مشــخصی از بودجه های پژوهشــی دســتگاه ها به 
دانشگاه ها اختصاص یابد ولی وقتی بودجه های بخش 
های دیگر مانند حقوق کارکنان دستگاهی داده نشده 
است، بودجه پژوهش صرف بخش های دیگر می شود.

دانشیار دانشکده مهندسی نفت دانشــگاه امیرکبیر 
همچنین در مورد قانون جهــش تولید دانش بنیان و 
فواید این قانون برای پژوهشــگران نیز پاسخ داد: این 
قانون به خودی  خود خوب و تا حدی مفید اســت، اما 
برخی دیوان سالاری های اداری وجود دارد که اجرای آن 
را با مشکل روبرو کرده است؛ مثلا یک شرکت می خواهد 
بودجه بخش تحقیق و توسعه خود را در اختیار دانشگاه 
قرار دهد تا تحقیق و توسعه در دانشگاه انجام شود و از 
این جهت از معافیت مالیاتی برخوردار شود، اما در اجرا 

مشکلاتی دارند.

حراج خودروهای تسلا برای ماندن در بازار

سامانه  خورشیدی جلوگیری از سرمازدگی درختان ساخته شد

صنایعنیازهایفناورانهخودرابهخوبینمیشناسند
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کشاورزي

از قديــم توصيه مادران بــه دختران 
اين بود كه »ســيب را با پوست بخور، 
كه پوســت صورتت مثل اين ســيب 
خوش رنگ بشه«. اما چند وقتي است 
كه ويدئويي در شــبكه هاي مجازي 
دست به دســت مي شــود كه در آن حكايت از اين است كه 
براي درخشندگي ســيب قرمز به پوست آن پارافين مي زنند 
و گويا نمي شود مانند سال هاي نه چندان دور با خيال آسوده 
سيب را با پوســت خورد و انتظار پوستي خوش آب و رنگ را 
داشت. سيب هاي پارافيني؛ ميوه هايي هستند كه مسئولان 
عنوان مي كنند توليدكنندگان مركبات براي بازارپســندي 
از پارافين غيرسمي براي براقي آن اســتفاده مي كنند ولي 

برخي كشاورزان از واكس زدن 
ميوه ها گلايه دارند و حتي 

آلودگي مواد شيميايي 

آن را مطرح كرده اند. به تازگي دكتر حسن قاضي زاده هاشمي، 
وزير بهداشــت نيز به مردم توصيه كرده است كه سيب را با 
پوست مصرف نكنيد و معتقد است كه مصرف مواد شيميايي 
روي ميوه ها مشكل جديدي نيست، در واقع سال هاست كه 
از مواد شــيميايي بر روي ميوه ها اســتفاده مي كنند و كمتر 
محصولي يافت مي شود كه از سم و كود در آن استفاده نشده 
باشد. البته وزير در صحبت هاي خود به اين موضوع هم اشاره 

كرده است كه پارافين از محصولاتي است كه به صورت قاچاق 
وارد كشور مي شود و بنابر بررســي وزارت جهاد كشاورزي، 
قرار است اين محصول مانند ساير داروها شناسنامه دار شود. 

    سيب ايراني به واكس نياز ندارد
در تازه ترين واكنش ها به اســتفاده از پارافيــن در محصولات 
مركباتي، وزارت جهاد كشاورزي در اطلاعيه اي بر اين موضوع 
تاكيد كرده اســت كه سيب ايراني نيازي به اســتفاده از واكس 
ندارد. در ادامه اين اطلاعيه آمده اســت كه ايران يكي از 
كشــورهاي مهم صادركننده سيب در دنياست و 

سالانه به طور متوســط حدود 300 هزار تن از اين محصول به 
كشورهاي ديگر صادر مي شــود؛ تاكنون گزارشي درباره ارجاع 
محصول صادراتي به كشور به دليل استفاده از واكس ميوه ارائه 
نشده است. اين وزارت درباره ويدئويي كه در شبكه هاي اجتماعي 
هم دست به دست مي شود، گفته است: همچنين موردي كه در 
شبكه هاي اجتماعي منتشر شده، در صورت مربوط بودن به ايران و 
صحت موضوع، واكس طبيعي خود ميوه سيب است كه به صورت 
طبيعي روي محصول وجود دارد و هيچ ضرري براي انسان ندارد. 

    استفاده از پارافين خطرناك است
اما برخلاف نظر وزير بهداشت و اطلاعيه وزارت جهاد كشاورزي، 
برخي كارشناسان معتقدند كه استفاده از پارافين مي تواند به 
سلامتي لطمه بزند. مهدي اسماعيل زاده، پژوهشگر مواد غذايي 
و محصولات ارگانيك درباره واكس زدن به ميوه هايي همچون 
سيب مي گويد: چند وقتي مي شــود كه براي بازارگرمي روي 
ميوه هايي مانند ســيب و خيار واكس هايي براي افزايش جلا 
و ماندگاري زده مي شــود. درصورتي كه اين كار در 
هيچ كجاي دنيا مرسوم نيست. اسماعيل زاده 
با اشاره به اينكه پارافين از مشتقات نفت 
است و به همين دليل شكي در سرطان زا 
بودن آنها نيســت، مي گويد: متاسفانه 
برخي افراد ســودجو ايــن موضوع را 
باب كردنــد براي جــلا دادن به ميوه 
از پارافيــن غيرخوراكي و ســرطان زا 
استفاده مي كنند. در صورتي كه در 
گذشته تنها روي پرتقال اين كار 
را انجام مي دادند. طبيعتا كسي 
پوســت پرتقال را نمي خورد  
اما خيلي ها ســيب و خيار را با 
پوست مي خورند. اين پژوهشگر 
با بيان اينكه استفاده از اين واكس 
تنها نما به ميــوه مي دهد و تمام آب 
محصول را مي گيرد، ادامــه مي دهد: اگر 
دقت كرده باشيد زماني كه چنين ميوه هايي را پوست مي كنيد، 
داخل آن آبدار نيســت و خشــك اســت. يكي از ويژگي هاي 
واكس هاي پارافين اين است با وجود نماي زيبايي كه به ميوه 
مي دهد از درون آب ميوه را مي كشــد و هيچ طعم و مزه خوبي 

ندارد. براي همين در كل اســتفاده از چنين واكســي به هيچ 
عنوان خوب نيســت. اســماعيل زاده درباره نيترات دار بودن 
ميوه هايي مانند سيب و خيار كه وزير بهداشت درباره آن سخن 
گفته است، نيز معتقد است: با وجود آنكه وزير بهداشت درباره 
خيار و سيب صحبت كرده اســت اما تمام ميوه هايي كه با آب 
فاضلاب آبياري و از كودهاي شيميايي غيراستاندارد و فراوان 
رشــد يافته اند، داراي نيترات هستند كه براي بدن بسيار مضر 

است و شامل چند ميوه محدود نخواهد شد. 

    واكس هاي غيراستاندارد
محمدحســين محمدي، عضو انجمن كودهاي آلي و زيستي 
و مشاور اقتصادي ســازمان نظام مهندسي كشاورزي تهران 
نيز درباره اســتفاده از واكس پارافين مي گويد: در تمام دنيا 
براي اينكه ميوه داراي قارچ و باكتري نشود از يكسري واكس 
اســتفاده مي كنند اما در ايران به دليل اينكــه در اين زمينه 
نظارت نمي شود از واكس هاي غيراستاندارد چيني و آغشته 
به پارافين اســتفاده مي كنند كه مضر هســتند و مي توانند 
خسارت هاي جبران ناپذير ايجاد كنند كه اين موضوع بيشتر 
براي نگهداري چند ساله ميوه ها استفاده مي شود اما در ايران 
براي ميوه هاي تازه خوري نيز جهت نما پيدا كردن، استفاده 

مي شود و نبايد چنين اتفاقي رخ دهد. 

    فروش دو برابري در بازار
يكي از اين كشاورزان دماوندي نيز در گفت وگو با »كسب و كار« 
درباره واكس زدن و استفاده پارافين در سيب مي گويد: ما از 
واكس زدن ميوه ها به ويژه ســيب گلايه داريم مثلا بنده كه 
چندين تن ســيب توليد مي كنم هميشه سعي كرده ام وقتي 
ميوه ها،  كاملا مي رسد، براي چيدن و فروش آن اقدام كنم ولي 
برخي توليدكنندگان مركبات، سيب را زودتر از زمان برداشت 
مي چينند و با واكس زدن، رنگ سيب ها را به رنگ قرمز براق 
تبديل و به بازار عرضه مي كنند. علوي تاكيد مي كند كه فروش 
ميوه هاي واكس زده به ۲ برابر قيمت در بازار رايج است و ادامه 
مي دهد: ما كه زمان چيدن سيب ها را رعايت مي كنيم و ميوه 
خوب دست مردم مي دهيم بايد محصولاتمان را كيلويي ۵00 
تا ۶00 تومان بفروشيم ولي توليد كنندگان سيب هاي واكسي، 
محصول خود را دو برابر مي فروشــند چون ســيب هاي آنان 

براق تر و خوش رنگ تر است. 

واكسميوهسرطانزاست

سيب هاي آلوده!

داده هــاي جديد مركز آمــار ايران از 
كاهش نرخ بيكاري و رشد نرخ اشتغال 
زنان خبر مي دهد اما بــا يك نگاه به 
آماري كه اين مركز منتشر كرده است 
متوجه اين موضوع مي شويم كه سهم 
اشــتغال زنان طي يك روند پنج ســاله به ويژه دوران ركود 
اقتصادي، در برخي از بخش هاي اقتصــادي يا تغيير نكرده يا 
به طور معناداري كاهش يافته اســت. نكته جالبي كه در اين 
ميان در گزارش مركز آمار ايران مي توان مشاهده كرد، كاهش 
شديد سهم اشتغال زنان در بخش كشاورزي است. مركز آمار 
نشان مي دهد كه سهم اشتغال زنان در بخش كشاورزي طي 
پنج سال گذشته همواره روندي نزولي داشته است. بخشي كه 
غالبا به دليل مشاركت زنان روستايي در امور اقتصادي خانواده، 
اشتغال زنان در آن از اهميت بيشتري برخوردار است. در حالي 
كه سهم اشتغال زنان در بخش كشاورزي در تابستان سال 89 
بيش از يك ميليون و 77 هزار نفر بوده اما اين رقم در تابستان 
90 به 9۶3 هزار و 81۲ نفر، در تابستان 91 به 9۶1 هزار و ۵۶7 
نفر، در تابســتان 9۲ به 8۵0 هزار و ۶79 نفر و در تابستان 93 
با افت قابل توجهي به 7۶۶ هزار و 8۲0 نفر رســيده است. اين 
ارقام بيانگر آن است كه سهم اشتغال زنان در بخش كشاورزي 
از تابستان سال 89 تا 93 منفي ۲8/8 درصد كاهش يافته است. 

    محروميت زنان كشاورز از حمايت قانوني
به گفته محبوبه رنجبر، عضو خانه كشاورز ايران زنان كشاورز 
در ايران از عدم حمايت هاي قانوني رنــج مي برند. او در ادامه 
صحبت هاي خود به قانون كار ايران اشاره مي كند و مي گويد: 
در قانون كار ايران كه كارفرمايان در همه بخش هاي صنعتي، 
توليدي و كشاورزي موظف به رعايت آن هستند، ذكر شده هر 
شخصي كه در يك كارگاه بنا به درخواست كارفرما يا نماينده 
او كار مي كند، كارگر محسوب مي شــود و قانون كار درباره او 
بايد اجرا شود. اين فعال حوزه كارگري معتقد است كارگاه نيز 
همان محل توليد يا خدمات است و بر اين اساس كشاورزان زن 
نيز به عنوان كارگر شناخته مي شــوند و بايد طبق قانون كار با 
آنان برخورد شود. براساس گفته هاي رنجبر، زنان كشاورزي كه 
روي زمين خود كار مي كنند، كارفرماي خود هستند و مابقي 
زنان كشاورز لازم است از حمايت هاي گفته شده در قانون كار 
برخوردار باشند. قانوني كه دولت مجري آن است و نمايندگان 

كارگري بايد ناظر آن باشند. 

    زنان كشاورز و بحران امنيت شغلي
اين كارشناس حوزه كشاورزي بر اين باور است كه كشاورزان زن 
نيز مانند ســاير كارگران ايران از مشكل نبود امنيت شغلي رنج 
مي برند اما مشكلات  زنان كشاورز در زمينه امنيت شغلي از ساير 
كارگران بيشتر است و تاكيد مي كند كه با توجه به محدوديت هاي 
اجتماعي ناشــي از زندگي در جوامع سنتي و محل زندگي اين 
كارگران كه اغلب در روستاهاســت و نوع حرفــه آنان كه جزو 
مشاغل يدي محسوب مي شــود، فرصت چنداني براي اشتغال 

آنها در مشاغلي خارج از حوزه كشــاورزي نيست. رنجبر ديگر 
مشــكلات زنان در حوزه كشــاورزي را اين طور عنوان مي كند: 
مشاغل كشــاورزي تنها مربوط به چند ماه از ســال است و اين 
كشاورزان با خطر دائم بيكاري و عدم يافتن شغل در فصول كار 
مواجه هستند.  اين عضو خانه كشاورزي ورشكستي بخش هايي از 
كشاورزي ايران به دليل واردات بي رويه و كاهش نياز بازار داخلي به 
محصولات داخلي كشاورزي را نيز تهديدي مضاعف براي امنيت 
شغلي كشاورزان و به ويژه كشاورزان زن مي داند. اين فعال كارگري 
در ادامه با اشاره به اينكه علاوه بر آنكه زنان كشاورز و روستايي با 
مشكلاتي همچون سوء تغذيه و مردسالاري نيز روبه رو هستند و 

در كشور از پيشروان توسعه كشاورزي هستند ولي درآمدهاي 
مشخصي از اين بخش عايدشان نمي شود. 

    محيط كار غيربهداشتي
به گفته رنجبر، اگر چه به دليل غيربهداشــتي بودن محيط كار، 
سلامت جسمي كشاورزان در ايران همواره در خطر است ولي خطر 
ابتلا به بيماري براي كشاورزان زن مي تواند بيشتر از مردان باشد 
چرا كه براساس يك تقسيم كار نانوشــته در مشاغل كشاورزي، 
مردان بيشتر در قســمت هاي صنعتي و ماشيني توليدات و زنان 
بيشتر در بخش هاي سنتي و يدي مشــغول به كار هستند. علاوه 

بر اين بســياري از اين زنان در صورت بارداري تا چند روز پيش از 
زايمان به كار مشغول هستند و با فاصله كمي پس از آن نيز مجددا 
به كار مشغول مي شوند. مساله اي كه همزمان سلامت مادر و فرزند 
را تهديد مي كند و مي تواند در زمره مشــكلاتي محسوب شود كه 

مختص زنان كشاورز است. 

    كشاورزان زن بازنشسته نمي شوند
رنجبر در ادامه صحبت هاي خود با اشاره به اين موضوع كه زنان 
كشاورز در صورت عدم برخورداري از بيمه، حق بازنشستگي نيز 
ندارند، مي گويد: كارگراني كه در مشاغل سخت كار مي كنند، 

مي توانند در صورت اشتغال متوالي به مدت ۲0 سال يا اشتغال 
غيرمتوالي به مدت ۲۵ ســال از اين حق برخوردار شوند اما به 
نظر مي رسد كار متوالي و طولاني مدت زنان كشاورز در شرايط 
سخت و طاقت فرســا در دسته بندي  اين مشــاغل قرار گيرد؛ 
اگرچه براي كارگران فصلي سنوات براساس ميزان اشتغال در 
ماه هاي سال محاسبه خواهد شد ولي به هر صورت زنان كشاورز 
در صورت برخورداري از بيمه و حمايــت قانوني مي توانند به 
برخورداري از حقوق بازنشســتگي و آرامش نسبي در دوران 
كهنسالي خود اميدوار باشــند؛ اميدي كه امكان تحقق آن در 
شرايط فعلي براي بسياري از اين زنان كمرنگ به نظر مي رسد. 

»كسبوكار«عدمامنيتشغليدربخشكشاورزيرابررسيميكند

حکايت رنج زنان کشاورز و سکوت دولت
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گردشگری

از ابتداي خلقت، بشــر برای شناســايي 
اين جهان ناشناخته كنجكاو بوده است 
و هنوز بعد از گذشــت قرن ها، اكتشافات 
و پيشرفت ها هنوز انســان، اين موجود 
سيري ناپذير موفق نشده است تمام گوشه 
و كنار اين زمين بي همتا را كشف كند و همچنان هستند انسان هايي 
كه جا پاي گذشتگان خود مي گذارند تا به كشف و جست وجوي اين 
عالم ناشناخته دست پيدا كنند. تلاش براي حركت و كنجكاوي اين بار 

از سوي دو برادر ايراني به نام هاي عبدا... و عيسي اميدوار آغاز شد. 
اين دو برادر محقق و پژوهشگر نزديك به نيم قرن پيش، زماني كه 
هنوز دنيا به اين درجه از پيشرفت نزديك نشده بود با ابتدايي ترين 
وسايل ممكن و جسارتي قابل تحسين، قدم برداشتند براي كشف 
جهان ناشناخته كه هر لحظه اش خاطراتي اســت كه هنوز بعد از 
گذشت بيش از 50 سال، بازديدكنندگان بســياري را براي ديدن 
دستاوردهاي اين سفر به موزه برادران اميدوار واقع در كاخ سعدآباد 

مي كشاند. 
عيسي و عبدالله اميدوار، دو برادر پژوهشگر ايراني در سال 1333 با 
همتي عالي عزم كردند تا تمام ناشناخته هاي جهان را كشف كنند. 
اين دو برادر، پنجاه و نه ســال قبل با توجه به اينكه امكانات سفر در 
ابتدايي ترين وضع ممكن بود با روحيه اي كنجكاو و عاشق خطر، با 
دو موتور سيكلت و پنجاه دلار پول نقد از تهران به مشهد و بعد مشرق 
زمين و بعدتر اكثرنقاط دنيا سفر كردند. برادراني كه علاوه بر روحيه 
ماجراجويي، قصد اصلي شان شناساندن فرهنگ ايراني به ساير اقوام و 

كشورها و برپايي نمايشگاه هايي از فرهنگ ايراني بود. 
 مــوزه بــرادران اميــدوار، واقــع در مجموعــه تاريخــي 
كاخ-موزه سعدآباد تهران، گنجينه اي از دستاوردهاي سفر اين دو 
برادر محقق، شامل عكس ها، فيلم ها و لوازم سفر است. اين دو برادر 
از صحراي سوزان آفريقا تا جنگل هاي ناشناخته آمازون، از سرماي 
قطب شمال تا قاره هاي آمريكا، اروپا، استراليا را زير پا گذاشتند و از 
نخستين آسيايي هايي بودند كه در سال 1345 همراه گروه علمي 
كشور شيلي، سفر به ششمين قاره ناشــناخته جهان، يعني قطب 

جنوب را تجربه كردند. 

  ماركوپولوهاي ايراني
نخستين سفر اين دو برادر ماجراجو يا ماركوپولوهاي ايراني، 7 سال به 
طول انجاميد و در سال 1340 به ايران بازگشتند و پس از آن بعد از سه 

ماه، به شوق كشف جذابيت ها و يافتن تشابه و تفاوت ملل هاي مختلف 
با اتومبيل سيتروئن 2 سيلندر، از طريق كويت و عربستان سعودي 
رهسپار آفريقا شدند و 3 سال به كشف و جست وجو پرداختند. حاصل 
اين سفر عكس ها، فيلم هاي مستند، اشيا و لوازم زندگي قبايل و اقوام 
آفريقايي بود كه هم اكنون در موزه برادران اميدوار، براي بازديد عموم 
قابل دسترس است. موزه برادران اميدوار شامل مجموعه اي از  آلات 
و ادوار شكار انسان هاي بومي، اســكيموها، آمازون و آفريقا، ظروف 
سفالي از فرهنگ اينكا، حشرات و پرندگان تاكسيدرمي شده،  آلات 
موسيقي قبايل بدوي، سنگواره ها، فســيل ها، مرجان ها و جانوران 
دريايي متعلق به ميليون ها سال پيش و عكس هايي از تمدن هاي 

مختلف و ناشناخته است. 
عبدا... اميدوار در پايان سفر ده ساله شان در كشور شيلي ماند. او در 
حال حاضر سردبيري دو مجله سينمايي، سياحتي را در شهر سانتياگو 
بر عهده دارد و از بنيانگذاران يكي از مراكز سينمايي در اين شهر است. 
عيسي اميدوار، اما در تهران زندگي مي كند و يكشنبه اول هر ماه در 
موزه برادران اميدوار واقع در كاخ سعدآباد، حضور پيدا مي كند و به 
سوالات بازديدكنندگان و دانشــجوهاي گردشگري و جهانگردي 
پاسخ مي دهد. موزه برادران اميدوار نخســتين موزه جهانگردي و 
پژوهشي است كه در روز پنجم مهر ماه سال 1382 افتتاح شد. شايد 
به جرات مي توان گفت: نسل حاضر احتياج مبرمي به شناخت اين 
تجربيات و دريافت قدرت جسارت دارد. دور از ذهن نيست گمشده 
نسل حاضر اعتماد به نفس و جرات باشد كه در بازديد اين موزه و ديدن 
فرهنگ هاي مختلف و جسارت اين دو برادر كه با ابتدايي ترين وسايل 
ممكن به قلب حادثه رفتند و از ديدار با اتفاقات پيش رو نهراسيدند تا 
بسته كاملي از تجربيات و تشابه و تفاوت فرهنگي، قومي را در اختيار 

نسل حاضر قرار بدهند، به دست آيد. 
و به قول آقاي عيسي اميدوار: »قصد ما انجام يك عمل قهرمانانه، يا 
ثبت ركورد و... نبود. هرچند كه خود اين عمل بالذات قهرمانانه بود 
و خيلي جاها هم جزو نخستين كساني بوديم كه كار خاصي انجام 

داديم.«
مي توانيم در اين پاييز شــگفت انگيز، هم از طبيعت مجموعه كاخ 
سعدآباد لذت ببريم و هم با بازديد از موزه برادران اميدوار، اندكي بر 
معلوماتمان از فرهنگ اقوام ديگر و اندكي بر جسارت و كنجكاوي 
خود بيفزاييم و همچنين با شــناختن دو برادر پژوهشگر ايراني و 
درك تجربيات آنها، باز هم مفاخر ايران و تلاش هاي بي وقفه شــان 

را ارج بنهيم. 

برادران اميدوار، دو محققي که جهان را با ابتدايي ترين وسايل سياحت کردند  

كشف نقاط گردشگري جهان در نيم قرن پيش

هوای ســبك و مرطوب پاييزی آدم را 
مجبور می كند حتی برای مدتی كوتاه 
و اندك هم شده كوله  بار سفر را ببندد و 
سری به مناطق گردشگری اطراف بزند. 
برای بازديد از جاذبه های گردشگری 
استان نيازی به خرج كردن هزينه فراوان يا سپری كردن زمان 
زياد نيست. كافی است همت كنيم و برای يك روز هم كه شده، 
دل و روحمان را به كوه و دشت و جنگل بسپاريم تا از دغدغه های 

تمام نشدنی زندگی روزمره جدا شويم.
پيشنهاد »كسب و كار« برای گذراندن روزهای پاييزی، ديدار از 
جنگل ابر شاهرود است. سفر به جنگل ابر برای همه كسانی كه 
برای اولين بار به اين جنگل پا گذاشته اند، تجربه بسيار متفاوتی 
است. البته اين سفر برای آنها كه می خواهند راه رفتن روی ابرها 
را تجربه كنند، هيجان انگيزتر خواهد بود. اگر سرتان شلوغ است 
و اوقات كاری شما اجازه اختصاص دادن زمان زياد برای تفريح، 
به شما نمی دهد، می توانيد در هر منطقه ای از استان كه هستيد 
صبح خيلی زود راه بيفتيد و بعد از سپری كردن حداكثر زمان 
5تا 6 ساعت وارد اين منطقه شويد. همچنين می توانيد از تورهای 
متنوعی كه در همه ايام ســال به ويژه بهار و تابستان، اقدام به 
جابه جايی گردشگران به اين منطقه می كنند، استفاده كنيد. 
با يك جست وجوی كوتاه در سايت های اينترنتی می توانيد از 
اطلاعات زمان برگزاری اين تورها مطلع شــويد و با آنها تماس 
بگيريد. به ياد داشته باشيد كه اگر به همراه دوستان و آشنايان به 
اين منطقه سفر می كنيد و می خواهيد از قسمت های بكر وسط 
جنگل ديدن كنيد، حتما يك همراه و راه بلد را با خود ببريد چون 
ممكن است راه را گم كنيد و سفر بر شما تلخ شود. اين را هم بدانيد 
كه در اعماق جنگل ابر اثری از انسان ديده نمی شود. همچنين 
قبل از رفتن، حتما از وضعيت هوا باخبر شويد. چون ممكن است 
به دليل بارندگی، امكان جنگل گردی وجود نداشته باشد و باران 
زمين را لغزنده كرده باشد و شما نتوانيد در مسيرهای باريك تر 
به راحتی به راهتان ادامه دهيــد. اين جنگل در 45 كيلومتری 
شمال شاهرود، در مسير جاده شاهرود به علی آباد، از خاور به 

جنگل اولنگ، از جنوب به كوه قاسم و كوه ابر و 

قطری و از باختر به كوه يخام و تكيانو محدود است.

  چرا جنگل ابر روی ابرها سوار است؟
جنگل ابر درمحلی واقع اســت كه از ضخامت كوه های البرز 
كاسته می شود و ابرهای گرفتار در پشت اين ديواره از لابه لای 
دره ها به سمت جنوب سرازير می شوند، به همين خاطر تقريبا 
از بعدازظهر تا نيمه های شب با سرد شدن هوا، چنان می نمايد 
كه جنگل به روی ابرها سوار شــده است. مجاورت دو ناحيه 
كم فشار و پرفشــار )دشــت گرگان و منطقه ابر( باعث شده 
هروقت زمين انرژی می گيرد، ابرها جابه جا شوند و به نظر برسد 
كه ابرها از آسمان به زمين می آيند. اين منطقه از آن جهت كه 
جغرافيايی خاص دارد و دو منطقه كم ارتفاع و بلند را در كنار 
هم قرار داده، دارای اهميت است به طوری كه شاهد تشكيل 
اقيانوس ابر در اين منطقه هستيم كه پديده كم نظيری در دنيا 

محسوب می شود. 

  تابستان های معتدل برای تفريح
حتی اگر هوس كرديد در روزهای تابستان به اين جنگل سری 
بزنيد، بايد بدانيد كه دمای هوای آنجا حتی در روزهای تابستان 
هم پايين است و متوســط حداكثر دما 20 و حداقل 6 درجه 
سانتی گراد است. دليل اين مساله ارتفاع زياد جنگل از سطح دريا 
است. اتفاق جالبی كه در اكوسيستم منطقه ای اين جنگل وجود 
دارد، تداخل منطقه بيابانی و جنگلی است. به طوری كه می توان 
برگ های درختان پهن را كه مخصوص مناطق جنگلی است، در 

كنار درختان سوزنی برگ كه به مناطق نيمه بيابانی تعلق 
دارند ديد. مشهورترين درخت منطقه اورس است. 

درختی با ريشــه های بلند كــه روی زمين 
می خزد.

  چشمه های ابر
اولين چشــمه ای كه بعد از يك جنگل نــوردی مداوم 
5ساعته به ســمت جنوب می بينيد، چشمه آبشار است. 
از ديگر چشــمه های دائمی منطقه می توان به چشــمه 
»آلوچال« و »آب شرش« اشاره كرد. به غير از اين آبشارها، 
آب قابل آشاميدنی ديگری در اين جنگل وجود ندارد و 
شما بايد آب مصرفی تان را به همراه داشته باشيد.جنگل 
زيبا و خوش  آب و هوای ابر با 35 هزار هكتار وســعت در 
ادامه جنگل های سرسبز شمال كشور است. اين جنگل 
در نزديكی روســتاهای ابر، شــيرين آباد و خاك پيرزن 

واقع شــده و تقريبا مرز استان سمنان و 
استان گلســتان است و در 

پاييز طبيعت زيبايی را از رنگ نارنجی و زرد و به نمايش 
می گذارد.

  هزينه تورهای پايیزی جنگل ابر
تور سه روزه طبيعت گردی جنگل ابر كه شامل پياده روی 
در جنگل و مستقر شدن در كمپ های محلی است، حدود 
345هزار تومان قيمت دارد و مســافت470 كيلومتری 
تهران تا روســتای ابر نيز با وســيله نقليه بدون توقف 8 
ساعت است. سفر جنگل ابر شامل شهر شاهرود، بارگاه 
بايزيد بسطامی، شهر بسطام، شيخ خراقان، روستای ابر، 
 مراتع و جنگل های مشرف به استان گرگان 

است.

روزهای زرد و نارنجی پاييز را به جنگل ابر برويد 

راه رفتـن روی ابرها
    گروه گردشگری 
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اصفهان- مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب اســتان اصفهان گفت: 
پیش بینی می شــود تا یک ماه آینده مردم ۱۳ روستای شهرستان 

نائین از آب شرب پایدار بهره مند شوند.
حسین اکبریان در دیدار با سردار استکی فرمانده قرارگاه منطقه ای 
سیدالشــهدا )ع( با اشــاره به پیشــرفت پروژه جهاد آبرسانی در 
دهســتان های کوهســتان و بهارســتان شهرســتان نائیــن که 
با همکاری قرارگاه ســازندگی امام حســن مجتبــی )ع( در حال 
 پیشرفت اســت، اظهار داشــت: این پروژه با پیشرفت ۶۵ درصدی 

در حال اجرا است.
وی افزود: در این پــروژه تا کنون ۶۰ کیلومتر خطــوط انتقال آب 
اجرا شده و ســه باب مخزن ذخیره آب با حجم ۲۵۰۰ متر مکعب 

با پیشرفت فیزیکی ۵۵ درصد و پنج باب مخزن دیگر نیز در مرحله 
احداث قرار دارد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب اســتان اصفهان خاطر نشان کرد: 
پیش بینی می شود تا یک ماه آینده ۱۳ روستای این مجتمع به آب 

شرب پایدار متصل شوند.

در ادامه این نشست سردار جواد اســتکی، فرمانده قرار منطقه ای 
سیدالشهدا )ع( با ارائه گزارشــی از روند اجرایی پیشرفت پروژه و 
شرح مشکلاتی در مسیر اجرا، ضمن قدردانی از همکاری همه جانبه 
مجموعه آبفای استان اصفهان در پیشــبرد عملیات اجرایی پروژه 

تقدیر و بر رفع موانع اعتباری تاکید کرد.

تا یک ماه آینده؛

۱۳روستاینایینازآبشربپایداربهرهمندمیشوند
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کلیه اسناد و مدارک مالکیت موتور سیکلت CDI ۱۲۵ کویر 
مدل ۱۳۸۲ به شــماره انتظامی ۵۲۴_۲۸۶۶۲ و شماره تنه 
۸۲۷۹۶۰۷ و شــماره موتور ۲۹۶۰۶۲۶ مفقود گردیده و از 

درجه اعتبار ساقط است.)قزوین(

برگ ســبز خودرو نیســان مدل ۱۳۷۸ به شماره انتظامی 
۷۹_۴۶۸ص۸۶ و شــماره موتور Z۲۴۰۵۳۹۰۹Z و شماره 
شاسی ۳۵Z۷۰۲۱۳۵ مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط 

است.)قزوین(

سند فروش موتور سیکلت روان ســیکلت مدل ۱۳۹۸ به 
شماره انتظامی ۵۲۵_۶۵۲۶۵ و شــماره موتور ۰۹۱۸۶۱ و 
شــماره تنه ۰۱۳۶۱ مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط 

است.)قزوین(

آگهی ابلاغ مفاد رای صادره از طرف هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف و ضعیت ثبتی اراضی املاک 
و ساختمان های فاقد سند رسمی مصوب سال ۱۳۹۰/۹/۲۰

برابر رای شماره ۱4۰۲۶۰۳۰۱۰۵7۰۱۳787 مورخ ۱4۰۲/۱۲/۲۲ صادره از هیات موضوع قانون تعیین تکلیف و ضعیت ثبتی اراضی املاک و ساختمان های 
فاقد سند رسمی مصوب سال ۱۳9۰/9/۲۰ مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک شهریار تصرفات مالکانه محمد حسین درخشان فرزند حسن به صورت ششدانگ 
یک باب خانه به مساحت ۳98/7۰ مترمربع قسمتی از پلاک 89۰ و 9۰۵ و ۵۵7 و ۵۵۶ فرعی از ۵۰ اصلی واقع در شهریار محرز گردیده که برای آن پلاک ۱۳8۶۳ 
فرعی از ۵۰ اصلی اختصاص یافته است و برابر محتویات پرونده ثبتی و دفتر املاک مربوطه یک باب دکان به پلاک ثبتی ۵۵۶ فرعی از ۵۰ اصلی ،مفروز و مجزا شده 
از اصلی مذکور در قریه کرشته حوزه ثبت ملک شهریار استان تهران ذیل ثبت ۱۰۰۶ صفحه 49 دفتر 9 بنام آقای ابوالقاسم حاجی باقر کاشانی فرزند حاجی باقر 
ثبت و سند صادر شده است که با فوت ایشان و برابر تقسیم نامه شماره ۱۳۶۶9 دفترخانه ۲ شهریار مورد ثبت در سهم آقای احمد بهنود قرار گرفته است و سپس 
برابر سند انتقال شماره ۳۰4۶۳ مورخ ۱۳4۵/۱۱/4 دفترخانه ۲ شهریار به آقای عبداله درخشان انتقال گردیده است سپس مورد ثبت برابر صورتمجلس تفکیکی 
۵7۵۲ مورخ 47/9/۱۳ به دوقطعه بمساحت های ۲۲ و ۱9/8۰ متر مربع تفکیک گردیده است که قطعه اول تحت پلاک 9۰۵ فرعی به غیر انتقال پیدا کرده است و 
ششدانگ یکباب بهاربند قطعه سوم تفکیکی بمساحت ۳۰۱/4۰ متر مربع به پلاک ثبتی 89۰ فرعی از ۵۰ اصلی مفروز و مجزا شده از دوباب خانه متصل بهم بشماره 
۵۶4 و ۵۶۵  فرعی از اصلی مذکور واقع در قریه کرشته حوزه ثبت ملک شهریار استان تهران بموجب سند صلح شماره ۲۱7۳۳ مورخ 4۰/۵/۳ دفترخانه ۲ شهریار 
ذیل ثبت ۱۰۶۰7 صفحه ۲۳9 دفتر 74 بنام خانم فاطمه درخشان فرزند مرحوم غلامعلی ش ش ۱۰ صادره از شهریار ثبت و سند به شماره چاپی 7۳۶4۶4 صادر 
گردیده است سپس مورد ثبت برابر صورتمجلس تفکیکی ۵7۵۰ مورخ 47/9/۱۳ به دو قطعه تفکیک گردیده است قطعه اول بمساحت ۱۳ متر مربع برابر سند 
انتقال شماره 88۶۲ مورخ 47/9/۱4 دفترخانه 7 شهریار به آقای عبداله درخشان انتقال گردیده است ودرضمن ملک مربوطه از مالکیت فاطمه درخشان و وراث 
عبداله درخشان می باشد که نامبرده در هیات حضور نیافته و هیات مقرر نموده با اعمال ماده ۳ قانون مذکورو ماده ۱۳ آئین نامه اجرائی آن مصوب ۱۳9۱/4/۲۵ 
نسبت به صدور سند مالکیت به نام متصرف فوق الذکراقدام شود لذا بدینوسیله مفاد رای صادره به نامبرده و به اشخاص ذینفع جهت اطلاع در دونوبت با فاصله پانزده 
روز آگهی می گردد که چنانچه به مفاد رای صادره اعتراض دارند اعتراض خود را ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار اولین آگهی به اداره ثبت اسناد و املاک شهریار 
تسلیم و رسید دریافت دارند ودرصورت عدم اعتراض ظرف مهلت مقرر این اداره نسبت به صدور سند مالکیت برابر مقررات اقدام خواهد نمود.ضمنا صدور سند 

مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.م.الف:۱۱۱۶۶
رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک شهریار

تاریخ انتشار نوبت اول:۱4۰۳/۰۱/۲۰
تاریخ انتشار نوبت دوم:۱4۰۳/۰۲/۰4

آگهی ابلاغ مفاد رای صادره از طرف هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف و ضعیت ثبتی اراضی املاک 
و ساختمان های فاقد سند رسمی مصوب سال ۱۳۹۰/۹/۲۰

برابر رای شماره ۱4۰۲۶۰۳۰۱۰۵7۰۱۲7۶۰ مورخ ۱4۰۲/۱۲/۰۳ صادره از هیات موضوع قانون تعیین تکلیف و ضعیت ثبتی اراضی املاک و ساختمان 
های فاقد سند رسمی مصوب سال ۱۳9۰/9/۲۰ مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک شهریار تصرفات مالکانه فاطمه خدابخشی فرزند اسداله به صورت 
اعیان ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۲۵۳ متر مربع قســمتی از پلاک 4۱ فرعی از ۶۲ اصلی واقع در شهریار محرز گردیده که برای ان پلاک 
49۶۵ فرعی از ۶۲ اصلی اختصاص یافته است و برابر محتویات پرونده ثبتی و دفتر املاک مربوطه یک دانگ و نیم مشاع از ششدانگ اعیانی یک قطعه باغ 
با ساختمان احداثی در آن بمساحت ۱۲8۶۰ متر مربع واقع در قریه کهنز به پلاک ثبتی 4۱ فرعی از ۶۲ اصلی ،مفروز و مجزا شده از فرعی از اصلی مذکور 
ذیل دفتر4۵۲ صفحه ۵۵۱ بنام علی درخشانی ثبت و سند المثنی بشماره چاپی ۰۶9۳48 بنامش صادر گردید ودراجرای ماده ۱47 مقادیری از مورد 
ثبت کسر گردیده است ودرضمن ملک مربوطه از مالکیت علی درخشانی می باشد که نامبرده در هیات حضور نیافته و هیات مقرر نموده با اعمال ماده ۳ 
قانون مذکورو ماده ۱۳ آئین نامه اجرائی آن مصوب ۱۳9۱/4/۲۵ نسبت به صدور سند مالکیت به نام متصرف فوق الذکراقدام شود لذا بدینوسیله مفاد رای 
صادره به نامبرده و به اشخاص ذینفع جهت اطلاع در دونوبت با فاصله پانزده روز آگهی می گردد که چنانچه به مفاد رای صادره اعتراض دارند اعتراض خود 
را ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار اولین آگهی به اداره ثبت اسناد و املاک شهریار تسلیم و رسید دریافت دارند ودرصورت عدم اعتراض ظرف مهلت مقرر 
این اداره نسبت به صدور سند مالکیت برابر مقررات اقدام خواهد نمود.ضمنا صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.م.الف:۱۱۱۶۵
رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک شهریار

تاریخ انتشار نوبت اول:۱4۰۳/۰۱/۲۰
تاریخ انتشار نوبت دوم:۱4۰۳/۰۲/۰4

استان ها

رئیس هیات مدیره فولاد خوزستان:
تحریم های ظالمانه هیچ تاثیری 
بر روند فعالیت شرکت فولاد 

خوزستان نخواهد داشت
رضا طاهری رئیس هیات مدیره فولاد خوزستان در 
پیامی با محکوم نمودن تحریم های جدید آمریکا 
علیه شرکت فولاد خوزســتان گفت: تحریم های 
ظالمانه آمریکا با تدابیر از پیش اندیشــیده شده، 
هیچ تاثیری بر روند فعالیت شرکت فولاد خوزستان 
نخواهد داشــت. طاهری با اشاره به فرمایش مقام 
معظم رهبری، افزود: از دیرباز آمریکا و هم پیمانانش 
با تحریم های ظالمانه و فشار بر جمهوری اسلامی 
ایران، ســعی بر فلج کردن اقتصاد ایران اسلامی 
داشته اند. اما این نکته حائز اهمیت است که تحریم 
اقتصادی، شکننده تر از اقتصاد ملی ماست؛ اقتصاد 
ملی ما می تواند تحریم را شکست دهد، کما اینکه 
در دوره های گذشته نیز با درایت و تدبیر و آینده 
نگری و رهنمودهای مقام معظم رهبری و همت 
بلند مردم عزیز بر مشــکلات فائق آمده ایم. امروز 
نیز جهادگونه و با اراده مستحکم، تحریم را شکست 
می دهیم و شکست تحریم، شکست آمریکا و هم 
پیمانان مستکبرش اســت. یقینا مقابله با تحریم 
های ظالمانه، آمریکا یک سیلی دیگر از ما خواهد 
خورد. وی در ادامه خاطرنشان کرد: همان گونه که 
مجاهدان و رزمنــدگان در دوران دفاع مقدس، از 
جان خود گذشتند تا حتی یک وجب از خاک کشور 
بدست بیگانه نیفتد، مسئولان و کارکنان شرکت 
فولاد خوزستان نیز، امروز با تکیه بر توان داخلی و 
اندیشه ی نیروی انسانی متعهد و متخصص و انقلابی 
از پای ننشسته و با توکل به خداوند متعال بار دیگر بر 

تحریم ها پیروز خواهیم شد.

فرماندار دیلم:
اعتبار تکمیل مخزن ۲۰۰۰ متر مکعبی 

بندر امام حسن تخصیص یافت
بوشهر- فرماندار دیلم گفت: اعتبار تکمیل مخزن 
۲ هزار متر مکعبی بندر امام حسن در شهرستان 
دیلم تخصیص یافت. محمد اســدی در بازدید 
از پروژه مخزن ۲ هزار متر مکعبی امام حســن 
اظهار داشت: با پیگیری هایی که صورت گرفته 
اعتبار لازم برای تسریع در روند انجام این پروژه 
تخصیص پیدا کرده اســت. فرماندار دیلم بیان 
کرد: پروژه ۲ هزار متر مکعبی بخش امام حسن 
تعداد یک شهر و پنج روستا را پوشش می دهد 
که شامل ۳4۶ خانوار می شــود. وی افزود: آغاز 
عملیات اجرایی این پروژه همزمان با هفته دولت 
سال ۱4۰۲ صورت پذیرفته که مدت زمان این 
طرح ۱۲ ماه پیش بینی شــده است. همچنین 
اعتبار این پروژه ۵۰۰ میلیارد ریال تعیین شده 

است و منبع تأمین آب آن سد کوثر است.

مدیرکل ورزش و جوانان استان اردبیل خبر داد؛
اختصاص ۳۵۰۰میلیارد ریال از 
محل مولدسازی به پروژه های 

ورزشی اردبیل
اردبیل_ مدیرکل ورزش و جوانان استان اردبیل 
گفت:بالغ بر ۳ هــزار و ۵۰۰ میلیــارد ریال از 
محل مولدسازی به پروژه های ورزشی اردبیل 

اختصاص یافت.
محمــد علــی پهنــاور اظهــار کــرد: طبق 
برنامه ریزی های صورت گرفته امسال با فروش 
سه ملک در مجموع سه هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال 
برای تکمیل و اتمام پروژه های نیمه تمام ورزشی 

در این استان اختصاص می یابد.
وی با بیان اینکه این املاک در اســرع وقت به 
بخش خصوصی واگــذار خواهد شــد، افزود: 
اقدامات لازم برای فــروش این املاک با هدف 
تامین اعتبار برای تکمیــل و اتمام پروژه های 
نیمه تمام ورزشی اســتان انجام شده و مراحل 

نهایی را طی می کند.
پهناور بیان کرد: با فــروش این املاک و تامین 
اعتبار مورد نیاز ســه پروژه نیمه تمام ورزشی 
استان شامل اولین و مدرن ترین پیست اسکی 
سرپوشیده کشور در شهرک نیروی انتظامی شهر 
اردبیل، طرح های ورزشی نیمه تمام موجود در 
ورزشگاه تختی اردبیل شامل بهسازی و بازسازی 
زمین چمن، ســاختمان و سکوی تماشاگران 
و احــداث و راه اندازی ۶ خانــه تخصصی برای 
ورزش های غیرتوپی و دفتر مشترک هیات های 
ورزشی و خانه جوانان در شهرک کوثر تکمیل و 

به بهره برداری خواهد رسید.
مدیرکل ورزش و جوانان استان اردبیل بیان کرد: 
امیدواریم با تکمیل و اتمام این پروژه های ورزشی 
نیمه تمام در کمترین زمان ممکن و با قرار دادن 
آنها در اختیار ورزشــکاران و جوانان میانگین 

سرانه ورزشی استان افزایش یابد.

اخبار

تبریز- شهردار تبریز از آغاز 
اجرای ۱۵ پروژه ســرمایه 
گذاری به ارزش یک همت 

در تبریز خبر داد.
یعقوب هوشیار در جریان 
برگزاری یکصد و نود و یکمین جلســه شــورای 
اســلامی شــهر تبریز گفت: ابعاد مختلف رویکرد 
اجرایی شــهرداری تبریز برای پروژه های سرمایه 

گذاری وارد فاز جدیدی شده است.
هوشــیار تخصیص عرصه زمین بــرای پروژه ها را 
مغایر با اصول و قوائد سرمایه گذاری خواند گفت: 
شهرداری تبریز این رویه غیر منطقی سرمایه گذاری 

را طی سال های اخیر منسوخ کرده است.
شــهردار تبریز احداث 4 هتل جدید در تبریز را از 
پروژه های مشمول بسته های سرمایه گذاری اعلام 
کرد و ادامــه داد: از ابتدای فعالیــت دور جدیدی 
مدیریت شهری برنامه های بلند مدت و کوتاه مدت 
آغاز پروژه های سرمایه گذاری تدوین شده است و 
در همین راستا زیرســاخت های لازم برای توسعه 

همکاری با سرمایه گذاران داخلی و خارجی در قالب 
همایش بین المللی فرصت های ســرمایه گذاری 

تبریز فراهم شده است.

هوشــیار با بیان اینکه ســاز و کار آغاز ۱۵ پروژه 
در قالب فرمت های ســرمایه گــذاری در تبریز 
مشخص شــده افزود: فراخوان اجرای ۱۰۰ پروژه 

سرمایه گذاری نیز همزمان با شروع بکار همایش 
بین المللی فرصت های ســرمایه گــذاری تبریز 

منتشر می شود.
وی در بخش دیگری از سخنان خود تصریح کرد: 
بیش از ۲ هزار میلیارد تومان منابع شهرداری تبریز 
مربوط به پروژه ســرمایه گذاری گل شرق میدان 
فهمیده تعیین تکلیف و این منابع مالی به شهرداری 

تحویل داده شد.
هوشــیار همچنین اضافه کرد: فاز اول پروژه خرید 
دوربین های ترافیکی تبریز آغاز شــده است و در 
روزهای آینده تعداد ایــن دوربین ها افزایش پیدا 

می کند.
وی در ادامه از عودت ۵ هــزار میلیارد تومان اموال 
با تــلاش اداره کل حقوقی به شــهرداری خبر داد 
و همچنین با اشــاره به تحقــق فروردین پاک در 
تبریز، از اعضای شــورای اسلامی شــهر خواستار 
تعیین ســاز و کار تقنینی و تقویت همکاری های 
لازم با مدیریت پالایشگاه تبریز شــد و ادامه داد: 
امیدواریم امســال نیز همچون ســال پیش هوای 
 تبریز در بین کلانشــهرها رتبه نخست هوای پاک 

را کسب کند.

شهردار تبریز خبر داد؛

اجرای ۱۵ پروژه جدید بخش خصوصی در تبریز

استاندار بوشهر:
تولید برق هسته ای به بیش از ۳۰۰۰ 

مگاوات افزایش می یابد
بوشهر- استاندار بوشهر گفت: با تکمیل ۲ واحد 
جدید نیروگاه اتمی بوشهر، تولید برق هسته ای به 

بیش از ۳ هزار مگاوات افزایش می یابد.
احمــد محمــدی زاده در کنفرانس دوســالانه 
بین المللی هوش مصنوعی و علوم داده در دانشگاه 
خلیج فارس بوشهر اظهار کرد: تحول در ساختار 
علمی دانشــگاه خلیج فارس در زمینــه انرژی 

هسته ای یک نیاز است.
استاندار بوشــهر بیان کرد: با شــکل گیری یک 
دانشکده در این حوزه، رشته های مرتبط با انرژی 
هسته ای در دانشگاه خلیج فارس بوشهر راه اندازی 

می شود.
وی گسترش و توسعه هوش مصنوعی در صنایع 
مختلف را مورد اشاره قرار داد و گفت: در این راستا 
برای تحول در بخش های مختلف، طراحی لازم 
توسط دانشــجویان و جوانان بومی استان انجام 

شده است.
محمدی زاده با اشاره به اینکه تصمیمات رئیس 
سازمان انرژی اتمی ایران جهادی و به موقع است 
اظهار داشت: آغاز ساخت آب شیرین کن به ظرفیت 
7۰ هزار مترمکعب در جوار نیروگاه اتمی بوشهر با 
تأکیدات رئیس سازمان انرژی اتمی ایران اجرایی 

شد و اکنون روند ساخت آن تسریع یافته است.
وی با بیان اینکه این آب شیرین کن تا ظرفیت ۱۵۰ 
هزار مترمکعب قابل توسعه و گسترش است افزود: 
علاوه بر این، ساخت ۲ نیروگاه اتمی دیگر هر کدام 
به ظرفیت هزار و 7۵ مگاوات در جوار نیروگاه فعلی 
اتمی بوشهر در دست ساخت است که با تکمیل و 
بهره برداری از آن، تولید برق هسته ای به بیش از ۳ 

هزار مگاوات افزایش می یابد.

اخبار

استان ها
News kasbokar@gmail.com

تبریز-رئیــس ســازمان مدیریــت و برنامه ریزی 
آذربایجان شــرقی اعــلام کرد: بیشــترین ارزش 
افــزوده فعالیــت هــای اقتصــادی در اســتان 
 مربــوط بــه بخــش معــدن بــا ۱7.۰۳ درصد 

است.
حیدر فتــح زاده در جلســه رونمایــی از »برنامه 
راهبردی و عملیاتی توســعه متــوازن آذربایجان 
شــرقی« افزود: بخــش صنعت بــا ۵.۲۵ درصد، 
کشاورزی با ۳.۵۱ درصد و خدمات با ۳.۲9 درصد 

در رده های بعدی قرار دارند.
وی با بیان اینکه سهم جمعیتی استان از کل کشور 
4.79 درصد است، ارتقای سهم ارزش افزوده استان 
از اقتصاد کشور را هدف نهایی برنامه تحولی اعلام 
کرد و گفت: در حال حاضر این رقم نزدیک به چهار 

درصد است.
رئیس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی آذربایجان 
شــرقی گفــت: همــه دســتگاه های اجرایی که 
بــه نحــوی در ارتبــاط بــا موضوعــات کلان و 
متوســط رشــد اقتصادی فعالیت می کنند باید 
برنامه های تحولی خــود را به شــکلی چارچوب 
 مند ارائــه داده و اســاس برنامه هــا خودمحوری 

دستگاه است.

فتــح زاده اضافــه کــرد: ســه مؤلفه جلب 
مشــارکت مــردم، بالا بــردن میزان مشــارکت 
بخش عمومــی و اســتفاده از ظرفیت های بخش 
 خصوصی در عملیاتی شــدن این برنامه راهبری

 مهم است.
وی گفت: با اتمــام برنامه و اجــرای فعالیت هایی 
کــه تدوین شــده بایــد بتوانیــم تا پایان ســال 
۱4۰۳، ســهم هــر بخــش را در اقتصاد اســتان 
محاســبه کرده و به بهره وری، رشــد اقتصادی 
 و ارتقا ســهم ارزش افزوده مورد انتظار اســتان 

دست یابیم.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی آذربایجان شرقی:

بخشمعدنآذربایجانشرقیبیشترینارزشافزودهرادارد
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از مهم ترين چالش هايي كه استارت آپ هاي فعال در حوزه 
فناوري هاي مالي با آن روبه رو هستند و با همه محدوديت ها 
در اين اكوسيســتم، به كارشــان ادامه مي دهند، بحث 
سرمايه گذاري در حوزه استارت آپ هاي فين  تك و توسعه 
آنها در فضاي مالي و بانكداري كشــور است و علاوه بر آن، 
دسترسي اين اســتارت آپ ها به API بانك هاي مختلف 
است. در ادامه به بررسي وضعيت اين چالش ها و راهكارهاي 
عبور از آنها و واكاوي آنچه براي توسعه و پيشبرد اكوسيستم 

استارت آپ هاي فين  تك می پردازيم. 
اطمينان و دسترســي بانك ها به داده هاي مشــتريان در 
واقع امكاني را براي بانك فراهــم مي كند كه مي تواند بازار 
را در اختيار اســتارت آپ هايي بگذارد كه قصد دارد از آنها 
حمايت كند. اين يكي از ارزش هاي خاصي اســت كه شايد 
سرمايه گذاران ديگر در حوزه كسب وكارهاي نو به سادگي 

در اختيار نداشته باشند. 
يكي از مواردي كه معمولا بانك ها در اختيار استارت آپ هاي 
فين تكي مي گذارند و در واقع بدون آن شــايد اصلا مدل 
همكاري بانك ها با فين تك ها بي معني مي شود، API هاي 
سرويس هاي بانكي اســت كه بانك در اختيار استارت آپ 
مي گذارد و استارت آپ، كسب وكارش را مبتني بر آن داده ها 

توسعه مي دهد. 
در اين ميان يك نكتــه مهم درباره بانــك به عنوان يك 
سرمايه گذار اين است كه بانك يك دارايي خيلي ارزشمند 

دارد و آن مشتريانش است. 
بانك هم داده هاي مشــتريانش را در اختيــار دارد و هم 
اطميناني كه مشــتريان به بانك دارند؛ ايــن اطمينان و 
دسترسي به داده هاي مشتريان در واقع امكاني را براي بانك 
فراهم مي كند كه مي تواند بازار را در اختيار استارت آپ هايي 
بگذارد كه قصد دارد از آنها حمايت كند. يعني مي تواند به 
سادگي با اطميناني كه مشتريان دارند، يك استارت آپ را بين 
مشتريان خودش معرفي كند. اين يكي از ارزش هاي خاصي 
است كه شايد سرمايه گذاران ديگر در حوزه كسب وكارهاي 

نو به سادگي در اختيار نداشته باشند. 
مثل همه استارت آپ ها در اســتارتاپ هاي فين تك هم، 

يكسري نيازهاي اوليه مثل سرمايه، تيم فني خوب 
و فضاي كار وجود دارد؛ اما در حوزه استارت آپ هاي 
فين تك، دو موضوع قابل بررســي است؛ اول اينكه 
بانك ها تا الان در يك اكوسيســتم بســته و براي 
خودشان زندگي مي كردند و از سوي ديگر افرادي كه 

الان وارد حوزه فين تك و استارت آپ ها مي شوند، 
همه در دانشگاه هاي مطرح درس خوانده اند و 
خلاق و كارآفرينند. آنهــا با توجه به ايده هايي 
كه دارند يا نيازهايي كه در بــازار مي بينند يا 

حتي جستجو بين ايده هاي خارجي، ايده اي 
به ذهن شان مي رســد و مبتني بر آن يك 

كســب وكار فين تكــي راه اندازي 
مي كننــد. اما اينجــا يك نكته 

خيلي مهم وجود دارد و آن، اين 
اســت كه ممكن است اين ايده 

و كســب وكاري كه مد نظر آنهاســت كه راه اندازي كنند، 
دقيقا متناســب با نيازها و الزامات بازار ايران نباشــد. از 
ســوي ديگر مدل بانكداري اي كه ما در كشور داريم مشابه 
هيچ نقطه ديگري در دنيا نيســت؛ بانكداري ايراني نه به 
صورت كامل مشابه بانكداري اسلامي در ساير كشورهاي 
اسلامي است و نه مشابه بانكداري تجاري در دنيا. به همين 
دليل يكي از نيازهاي مهم فين تك ها و اســتارت آپ هاي 
 اين حوزه اين اســت كه با اكوسيســتم بانكداري ايران 

آشنا شوند. 
موضوع مهم ديگر، بحث API هاي بانكي است. دسترسي 
به API به عنــوان اصلي ترين مشــكل اســتارت آپ 
نام برده می شــود. مشــكلي كه وجود دارد اين است كه 
همه بانك ها كاملا ايــن آمادگي را ندارنــد كه API ها را 
در اختيار اســتارت آپ ها بگذارند. دليل اين مســاله هم 
يــا محدوديت فني و زيرســاختي اســت يا بــه دليل 
 محدوديت هــاي قانوني، دســتورالعمل ها و روال قديمي

 در بانك است.
 اينها مشكلاتي هستند كه كار استارت آپ ها و فين تك ها 
را تا اندازه اي سخت كرده است؛ به ويژه زماني كه بعضي از 
اســتارت آپ ها براي اينكه نتيجه خوبي بگيرند، مخصوصا 
استارت آپ هايي كه مبتني بر لايف استايل يا تحليل رفتار 
مالي كار مي كنند نياز به اين دارند كه دسترسي به API تمام 
بانك ها داشته باشند تا بتوانند رفتار مالي كامل يك كاربر 
را تحليل كنند. اينكه يك يا دو بانك به اين استارت آپ ها 
كمك كنند و API هاي شان را در اختيار آنها بگذارند شايد 
نتواند ارزش آفريني زيادي براي اين استارت آپ ها داشته 
باشد. در واقع ما هنوز در كشورمان اكوسيستمي نداريم كه 
تمام بانك ها در آن ملزم باشند تا API هاي شان را در اختيار 
فين تك ها بگذارند. در ايران چون هنوز قانوني وجود ندارد، 

تا حدودي دسترسي تيم ها به APIمحدود است. 

استارت آپ های فين تكی و عمليات بانكداری باز
اما در بحث بانكداري باز، موضوع خيلي مهمي كه وجود دارد 

اين اســت كه يكسري از نقاط 

تماس )Touch Point(  هاي بانك به جاي اينكه توســط 
خود بانك تامين بشوند، توســط پارتنرهاي بيروني تامين 
شوند. اين پارتنرهاي بيروني در واقع همان استارت آپ هاي 
فين تكي هستند. از ســوي ديگر، دسته بندي مشتري ها 
به شدت متنوع شده و هر روز با طيف جديدي از مشتري ها 
مواجه هستيم كه يكســري نيازهاي جديد دارند. در اين 
شرايط وقتي سراغ طراحي محصول مي رويم و مي خواهيم 
براي آنها محصولي ارائه بدهيــم مي بينيم كه اگر بانك كل 
زمانش را هم بگذارد، نمي تواند براي تمام مشتريان محصول 
مناســبي ارائه بدهد؛ به ويژه در محيط ديجيتال، چون در 
اين محيط سرعت تغيير خيلي بالاتر است و براي اينكه اين 
مشكل برطرف بشــود بانك ترجيح مي دهد به جاي اينكه 
خودش مستقيماً وارد عرصه بشــود، به عنوان زيرساخت 
قرارگرفته و API اش را در اختيار استارت آپ ها قرار دهد تا 
آنها اين نقاط تماس ديجيتال را تامين و توليد كنند. در نهايت 
بانك كه به عنوان زيرساخت عمل كرده سود و كارمزد خود 
را برمي دارد و استارت آپ و فين تك هم در اين بين بيزينس 
خودشان را لانچ كرده اند كه قاعدتا براي شان سود به همراه 

داشته. 
دسترسي به API براي اغلب استارت آپ ها اجتناب ناپذير 
است و بدون آن بخش زيادي از سرويس هاي آنها قابل ارائه 
نيست. درباره ساير اســتارت آپ ها هم بايد گفت، استفاده 
از API به طــور كلي نوعي تســهيل گر و يكپارچه كننده 
سرويس محسوب مي شود. در اقتصاد مبتني بر API، هرچه 
سرويس دهنده ها، خدمات خود را در قالب API منتشر كنند 
نهايتا امكان فراهم آمدن زيرساخت هاي اقتصاد ديجيتال 

بهتر فراهم مي شود. 
API به غير از اينكــه به اســتارت آپ ها كمك مي كند، 
توسعه دهنده بازار براي ســرويس دهنده ها نيز محسوب 

مي شود و توسعه خدمات را براي آنها تسهيل مي كند. 
سرويسي كه تقريبا همه اســتارت آپ ها به آن نياز دارند 
و خيلي لازم اســت، ســرويس »Kyc«براي شناسايي 
مشــتريان و احراز هويت آنهاســت و در حال حاضر بازار 
با فقدان آن مواجه اســت. اين موضــوع، موضوع مورد 
بحث براي همــه استارت آپ هاســت كه اگــر از طريق 
 مراجع مرتبط تامين شود، مشــكلات زيادي را برطرف 

مي كند. 

مهم ترين API هاي مورد نياز استارت آپ ها
اين مورد بستگي به كسب وكار استارت آپ دارد. يك 
استارت آپ ممكن است در زمينه تحليل داده كار 
كند و بنابراين صورت حساب و مانده گيري مورد 
نيازش باشد يا اينكه استارت آپي در حوزه خدمات 
پرداخت )Payment( كار كند كه در اين صورت 
 مهم ترين نيازش انتقــال وجه خواهد

 بود. 
در واقع همه چيز تــا حد زيادي 
به حوزه كســب وكار استارت آپ 

بستگي دارد. 

راه بانكداري باز از استارت آپ هاي فين  تك مي گذرد

ارزآوری  از  توليد
بيش از اندازه، ارز زيادي از كشــور خارج مي شــود. 
استراتژي توليد بايد در راستاي صادرات و ارزآوري 
باشــد و براي حمايت از توليدكننــده داخلي نبايد 
تعلل كرد. امروز اقتصاد ايران در شرايطي قرار دارد 
كه ارزش پول ملي كاهش يافته است و برنامه ريزي 
بايد در جهتي انجام شــود كه ارزش واقعي را هم به 
پول ملي و هم به اقتصاد كشور بازگرداند. برنامه ريزي 
و حمايت جدي از توليد كالاهاي واسطه اي در داخل 
كشــور هم ميزان واردات را كاهش خواهد داد، هم 
ارزش افزوده آن به داخل منتقل مي شود، هم زنجيره 
توليد را تكميل خواهد كرد و هم اشتغال بسيار خوبي 
را ايجاد مي كند. اشتغال اگر امروز به دغدغه تبديل 
شده، نتيجه بي توجهي به توليد داخلي است. پتانسيل 
ايجاد شغل در توليد داخلي فراوان است و اين صنعت 
اگر به شكوفايي و رونق برسد مي تواند نرخ بيكاري را 

كاهش دهد. 
رونق توليد يك برداشت از اســتراتژي توليد است 
كه مي تواند در تمام بخش ها به كمك اقتصاد بيايد. 
استراتژي هاي توليد، شــامل جايگزيني واردات و 
استراتژي توسعه صادرات است و دولت ها براساس 
هر يك از اين اســتراتژي ها برنامه ريزي مي كنند و 
تمام ضوابط و مقررات را بر مبناي آن تدوين و قوانين 
را اصلاح مي كنند. در ايران نيز اين استراتژي را بايد 
پيش گرفت تا با توســعه توليد داخلي و جايگزيني 
صادرات به جاي واردات ارزآوري را تقويت كرد. توسعه 
توليد داخلي همچنين مي تواند موجب رشد اقتصادي 
شــود و تورم را كاهش دهد. افزايش قدرت خريد و 
بازگشت توانايي هاي اقتصادي از ديگر مزاياي توسعه 
توليد داخلي است. بايد سياست صادرات را به جاي 
واردات داشته باشيم تا رشد اقتصادي را تقويت كنيم. 
سياســت هايي مانند اقتصاد مقاومتي و رونق توليد 
به اين معناست كه به جاي واردكننده ، توليدكننده 
باشيم و البته در ابتدا بايد توليد با هدف جايگزيني 
واردات داشته باشيم. از طرفي ديگر با توجه به اينكه 
بخش عمده اي از واردات، واردات كالاهاي واسطه اي 
است، در صورت برنامه ريزي و حمايت جدي از توليد 
كالاهاي واسطه اي در داخل كشور هم ميزان واردات 
كاهش خواهد يافت، هــم ارزش افزوده آن به داخل 
منتقل مي شود، هم زنجيره توليد تكميل خواهد شد 

و اشتغال بسيار خوبي را ايجاد مي كند. 

ادامه سرمقاله مهارت هاي مديريتي

 يكــي از پيش نيازهــاي باهــوش بــودن ايــن اســت
 كه خارج از چارچوب فكر كنيد.

 انســان هاي باذكاوت ممكن است افكاري داشته 
باشند كه از نظر ديگران قابل درك نباشد؛ اما اين 
افراد هميشه اين سوال را ته ذهن خود دارند كه: 
»چه مي شد اگر اين كار را به روشي ديگر انجام 

مي دادم؟« 
ذهن انســان محدوديتي ندارد و به همين 

 دليل فكر قادر اســت به هر جايي پرواز كند؛ 
امــا قيــد و بندهايــي را خودمــان گرداگرد 

 ذهن قــرار داده و اصطلاحا در داخــل يك جعبه 
محدودش مي كنيم. مثلا در موقعيت كاري مي گوييم: 

 »بهترين شــيوه ارائه محصــول يا خدمت همين اســت

كه تاكنون اتفاق افتاده« و خود را در چارچوبي قرار مي دهيم 
 كه قدرت فكر كردن، جرقه ذهنــي و پيدايش ايده در
  زمينه بهبود شــرايط از ما ســلب مي شــود و
 عمــلا نمي توانيم بــراي نيازهاي آشــكار 
 يا پنهان مشــتري راهكار مناسب تري ارائه

 كنيم.
 دقت كنيــد. اگــر خــارج از محدوديت هاي 
 خودســاخته نباشــيد؛ در بهتريــن شــرايط،
  همــان كاري را مي كنيــد كــه ديگــران انجام
 داده اند. شــما به عنوان مدير يا رئيس يك شــركت 
بايد بتوانيد علاوه بر اينكــه خودتان خارج از چارچوب فكر 
و ايده پردازی می كنيد، كارمندان تان را نيز تشويق كنيد همين 

كار را بكنند. 

خارج  از   چارچوب   فکر  کنید
پيگيري خسارات وارده به استارت آپ ها از محل 

خلأهاي قانوني
استارت آپ ها يا كســب وكارهاي نوپاي مبتني بر فناوري اطلاعات داراي 
ظرفيت هاي مناســبي براي تحول در اقتصاد جامعه از جمله اشــتغال و 
درآمدزايي هســتند؛ اما موفقيت را در گرو همراهــي دولت براي هموار 
شدن مسير فعاليت آنان مي دانند. تصويب قوانين حمايتي، رفع قوانين و 
مقررات دســت وپاگير درباره مجوز فعاليت شركت استارت آپي و معافيت 
ماليات و بيمه از جمله خواســته هاي شركت هاي اســتارت آپي از دولت 
 است. يكي از مشــكلات مهم بيمه و بعد از آن هم ماليات از اهميت بالايي 

برخوردار است. 
كارشناســان اين حوزه هم اعتقاد دارند كه معافيت مالياتي و بيمه اي در 
دو سال اول شروع فعاليت اســتارت آپ ها، مي تواند در راستاي حمايت از 
كسب وكارهاي نوپا تلقي شده و بخشي از راه را براي آنان هموار كند. هرچند 
برخي از دستگاه ها در جهت حمايت از استارت آپ ها اقدامات خوبي را انجام 
داده اند؛ اما اين رويكرد بايد به بدنه دولت تســري پيدا كند تا شاهد ايجاد 
بسترهاي مناسب براي فعاليت كسب وكارهاي نوپا در كشور باشيم. اغلب 

نيروهاي استارت آپ ها جوان هستند. 
هرچنــد نيروهاي جــوان اقدامــات خوبــي را بــراي رفــع نيازهاي 
جامعــه بــه عمــل آورده انــد؛ امــا برخــي از مســئولان جســارت 
 اســتفاده از آنــان را ندارنــد و فقــط در شــعار ايــن موضــوع 

را بيان مي كنند. 

شركت هاي استارت آپي نيازمند قانون خاص هستند 
شركت هاي اســتارت آپي در زمان تاســيس يا فعاليت و نحوه پرداخت 
بيمه نيازمند قوانين خاص هستند؛ اغلب كشــورهاي دنيا آنها را در اين 
موارد استثنا و قوانين خاص براي آنها تنظيم كرده اند و ما در ايران به اين 
چيزي ها فكر نكرديم. به همين دليل، استارت آپ در مقابل شركت بالغ قرار 
گرفته و چالش هايي براي اين شركت ها پيش مي آيد، به طور مثال تاكسي 
اينترنتي با شركت تاكسيراني به مشكل مي خورد، چراكه ما قوانين لازم را 
طراحي نكرديم. استارت آپ ها نمي توانند خود را با قوانين شركت هاي بالغ 
تطبيق دهند و در اين صورت يا بايد شكست بخورند يا ادامه فعاليت آنها به 
كندي انجام خواهد شد و در نتيجه مشكلاتي در محيط كسب وكار براي 
آنها به وجود مي آيد. اغلب استارت آپ ها نيروهاي جوان هستند و معمولا 
تجربه هاي اول كارآفريني آنان است و به دليل همين انتظارات بيش از حد 
از ايده هاي اوليه خود دارند كه اين هم از ديگر مشكلات آنان است. آنان با 
نخستين شكست دچار سرخوردگي مي شوند، در صورتي كه ماهيت كار 

استارت آپي همراه با شكست است.
 اغلب استارت آپ هاي موفق شكســت هايي را تحربه كرده اند و ايده هاي 
بعدي آنها موفقيت آميز بوده است. به همين دليل بايد به اين نيروها آموزش 
دهيم كه شكست آخر راه نيســت، بلكه مي توانند مهارت هاي جديدي را 
براي آنان به همراه آورد تا اين افراد صاحب مهارت هاي جديد براي رشــد 
شوند. تيم سازي موضوع مهم استارت آپ هاست كه بايد به آن توجه جدي 

داشته باشند.
 موضوع تامين منابع مالي و تعامل آنها با سرمايه گذاران از ديگر موضوعات 
مهم در اين حوزه است. در كنار كمبود قوانين، جسارت مديران هم يكي 
ديگر از مواردي است كه ضعف آن سبب مشكل براي استارت آپ ها مي شود. 
قوانين مناسب و جسارت مديران مكمل يكديگر هستند. ما بايد قوانيني 
داشته باشيم كه جسارت را در مديران ما تقويت كند، وقتي قوانين سفت 
و سختي داريم كه دست مديران را بسته و حداقل ريسك پذيري مي كند، 

وضعيت به همين منوال مي شود. 

حمايت سازمان نظام صنفي رايانه اي از استارت آپ ها در مقابل 
خلأهای مقرراتی

در راستای حمايت از اســتارت آپ ها و كسب و كارهای نوپا، سازمان نظام 
صنفي رايانه اي از كسب وكارهاي اينترنتي و استارت آپ ها دعوت كرده تا 
مستندات مربوط به خسارات هاي وارده از محل سيم كارت ها يا حساب هاي 
بانكي فاقد هويت واقعي، يا اجبار به پذيرش توافق هاي غيرواقعي از طرف 
سازمان امور مالياتي كشور را جهت احقاق حقوق خود براي اين سازمان 
ارسال كنند. به گزارش ايسنا، ســازمان نظام صنفي رايانه اي با همكاري 
معاونت فضاي مجازي دادستاني كل كشور در نظر دارد تا از كسب و كارهاي 
فضاي مجازي كشور در مقابل خلأهاي موجود در قوانين و مقررات مرتبط 
با احراز هويت و همچنين عدم اجراي مناسب برخي قوانين جرايم رايانه اي 
حمايت كند. در اين راستا از كسب و كارهاي اين حوزه دعوت كرده است 
مستندات رسمي چالش هاي قانوني اخيري كه با آن مواجه شده اند را براي 
اين سازمان ارسال كنند. موارد دريافتي تجميع می شود و براي شناسايي، 

پيگيري و رفع به دادستاني كل كشور ارجاع داده خواهند شد. 

خلأهاي موجود، كسب وكارها را با مشكل مواجه كرد
در حال حاضر نقشه راهي براي استقرار يك سيستم يكپارچه احراز هويت 
حاكميتي وجود نداشته و مشاهده مي شود كه برخي نهادهاي حاكميتي، 
دولتي و نظارتي به دنبال آن هستند تا با استفاده از خلأهاي قانوني موجود، 
اين وظيفه را بر عهده كسب  و كارها قرار دهند؛ در حالي كه هنوز ابزاري براي 
اين كار در اختيار آنها قرار داده نشده است. در نتيجه همين اتفاق، مشاهده 
شده است كه برخي از مشتريان كسب وكارهاي اينترنتي به سيم كارت ها 
يا حساب هاي بانكي بدون هويت يا شــماره كارت هاي بانكي سرقت شده 
دسترسي داشته و با دريافت خدمات از كســب وكارها، آنها را با مشكلات 

جدي مواجه كرده اند. 
در بسياري از مواقع كسب وكار تعهدات قانوني خود را در قبال اين شرايط 
به درســتي انجام داده و هويت مشــتري خود را از طريق اعتبارســنجي 
سيم كارت يا شماره حســاب بانكي احراز مي كند، با اين وجود تعهداتي 
فراقانوني از وي درخواست شده و به دليل عدم امكان انجام، دچار مشكلات 

قضايي و قانوني مي شود. 

مشكلات مالياتي كسب وكارها پيگيري مي شود
همچنين گزارش هاي دريافتي ســازمان حاكي از آن اســت كه برخي از 
كســب وكارهاي فعال در فضاي مجازي با مشكلاتي از سوي سازمان امور 
مالياتي كشور روبه رو هستند. در اين موارد، اظهارنامه مالياتي كسب وكار 
پذيرفته نشده و ملزم به پذيرش توافقي غيرعادلانه مي شود. اين موضوع نيز 
يكي ديگر از محورهاي مورد نظر سازمان نظام صنفي رايانه اي براي حل با 
كمك دادستاني كل كشور است. بر همين اساس، از تمام كسب  و كارهاي 
اينترنتي كه با يكي از اين موارد يا ساير موارد مشابه روبه رو بوده اند، دعوت 
ecom@ مي شود تا شرح مورد خود را به همراه مستندات رسمي به ايميل

tehrannsr. org ارسال كنند تا سازمان نظام صنفي رايانه اي اقدامات 
 لازم را در اين خصــوص انجام داده و براي حل هميشــگي اين معضلات 

اقدام كند. 
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